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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
05 / 2023

ASSISTENTS

Alcaldessa–presidenta:
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ALBACAR DAMIAN, MIQUEL ÀNGEL
ARNAU CASTRO, SERGI
BEL GUERRERO, DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
ESPUNY VIDAL, CINTA
FAURA SANMARTÍN, XAVIER
JORDAN FARNÓS, JORDI
MARTORELL LLUESMA, JOAQUIM
PEPIÓ HERRANDO, FRANCISCO (SISCO)
PIÑOL MELICH, ÀNGEL
RIMA GILABERT, JOSEP
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SAPORTA CANO, FERNANDO
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALDÉS GARCÍA, ESTEFANÍA
VALLESPÍ CERVETO, FRANCESC

Secretari accidental:
CHAVARRIA ESPUNY, JOSEP ANTONI 

Han excusat la seva assistència:
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Tortosa, essent les divuit hores i cinc minuts del dia
tres d’abril de dos mil vint-i-tres, prèvia convocatòria
girada  a  l'efecte,  es  reuneixen  en  primera
convocatòria  al  Saló  de  Sessions  de  la  casa
consistorial,  els  membres  de  l'Excel·lentíssim
Ajuntament de Tortosa que al marge es relacionen,
a  l’objecte  de  realitzar  sessió  ordinària sota  el
següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 – Aprovació, si s'escau, de la següent acta:

• Ordinària 3/2023, de 06 de març.

SERVEIS AL TERRITORI

02 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació provisional de la modificació puntual del POUM «supressió
de vial en l’àmbit dels creixements extensius a Jesús».

SERVEIS CENTRALS

03  – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de la declaració d’especial interès o utilitat municipal,
relativa a diverses construccions, instal·lacions o obres i de l'atorgament de la corresponent bonificació en
la quota tributària de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres.
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04 –  Dació de compte del decret 883/2023, de 14 de març, aprovació del pla pressupostari a mig termini
pel període 2024-2026.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

05 – Proposta del grup municipal Movem Tortosa–Movem Terres de l’Ebre–En Comú Guanyem per a la
revisió de l’ordenança sobre llicències d’accés de vehicles als locals o recintes (guals).

06 – Proposta del grup municipal Candidatura d’Unitat Popular Tortosa–Alternativa Municipalista per la
materialització i millora del pla pilot de Renda Bàsica Universal.

07 – Proposta del grup municipal Esquerra Republicana de Catalunya–Tortosa Sí–Acord Municipal per la
redacció d’un pla de mobilitat urbana i sostenible de Tortosa.

08 – Proposta del grup municipal Esquerra Republicana de Catalunya–Tortosa Sí–Acord Municipal per la
constitució del Consell de Ciutat de Tortosa.

09 – Proposta del grup municipal Ciutadans–Partido de la Ciudadanía per fer de Ferreries un barri de
primera.

10 – Proposta  del  grup  municipal  Ciutadans–Partido  de  la  Ciudadanía  de  mesures  per  afavorir  la
conciliació laboral i familiar.

11 – Proposta dels grups municipals Movem Tortosa–Movem Terres de l’Ebre–En Comú Guanyem i  Partit
dels Socialistes de Catalunya–Candidatura de Progrés per posar en valor la figura de Rafael Vidiella.

II. PART NO RESOLUTIVA

12 – Dació de compte dels extractes dels acords adoptats per la Junta de Govern Local i  resolucions
d’Alcaldia:

a) Extractes Junta de Govern Local:

- 11/2023, de 20/02/2023 – ordinària.
- 12/2023, de 16/02/2023 – extraordinària i urgent.
- 13/2023, de 22/02/2023 – extraordinària i urgent.
- 14/2023, de 27/02/2023 – ordinària.
- 15/2023, de 06/03/2023 – ordinària.
- 16/2023, de 09/03/2023 – extraordinària i urgent.
- 17/2023, de 13/03/2023 – ordinària.
- 18/2023, de 15/03/2023 – extraordinària i urgent.
- 19/2023, de 15/03/2023 – extraordinària i urgent.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 4535/2022 a la 5007/2022.

13 – Informes de l’Alcaldia. 

14 – Control dels òrgans de la corporació:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

La Presidència declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:
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I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 - APROVAR, SI S'ESCAU, LA SEGÜENT ACTA:

• Ordinària 3/2023, de 06 de març.

*-*-*

El  consistori,  per  unanimitat  de tots els  membres presents a la  sessió,  acorda aprovar-la  i  ordenar la
transcripció al llibre d’actes. 

SERVEIS AL TERRITORI

02 –  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD  D’APROVACIÓ PROVISIONAL DE LA MODIFICACIÓ PUNTUAL DEL
POUM «SUPRESSIÓ DE VIAL EN L’ÀMBIT DELS CREIXEMENTS EXTENSIUS A JESÚS».

Per  l’alcaldessa,  Sra.  Meritxell  Roigé  i  Pedrola,  es  presenta  i  se  sotmet  a  debat  del  Ple  el  següent
assumpte: 

«Vist que aquest Ajuntament de Tortosa va aprovar inicialment en sessió plenària celebrada en data 6 de
febrer del 2023 la modificació puntual del POUM «supressió de vial en l’àmbit dels creixements extensius a
Jesús».

Vist que durant el període d’exposició pública d’un mes amb la publicació del corresponent edicte al BOPT
núm. CVE2023-00979 de data 10 de febrer del 2023 i diari l’Ebre de data 10 de febrer del 2023, no s’han
presentat al·legacions o reclamacions envers l’esmentat acord d’aprovació inicial.

Dictaminada la present proposta en la sessió extraordinària de la comissió informativa de serveis al territori
celebrada en data 23 de març del 2023.

Atès el que disposen els articles 85 i 96 del decret  legislatiu 1/2010 de 3 d’agost pel qual s’aprova el Text
Refós de la llei d'urbanisme, en part modificats per la Llei 3/2012 de 22 de febrer,i l’article 47.2.ll) de la
Llei  7/1985, de 2 d’abril,  reguladora de les bases de règim local,  amb el  vot favorable de la  majoria
absoluta del nombre legal dels membres de la Corporació.

Al  Ple d’aquest Ajuntament proposo l’adopció del següent A C O R D:

Primer.-  Aprovar  provisionalment  la  modificació  puntual  del  POUM  «supressió  de  vial  en  l’àmbit  dels
creixements extensius a Jesús».

Segon.- Trametre  l’expedient  complet  a  la  Comissió  d’Urbanisme  de  les  Terres  de  l’Ebre  per  la  seva
aprovació definitiva, si s’escau.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

SERVEIS CENTRALS

03 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE LA DECLARACIÓ D’ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT
MUNICIPAL, RELATIVA A DIVERSES CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS O OBRES I DE L'ATORGAMENT DE LA
CORRESPONENT  BONIFICACIÓ  EN  LA  QUOTA  TRIBUTÀRIA  DE  L’IMPOST  SOBRE  CONSTRUCCIONS,
INSTAL·LACIONS I OBRES.

Per  l’alcaldessa,  Sra.  Meritxell  Roigé  i  Pedrola,  es  presenta  i  se  sotmet  a  debat  del  Ple  el  següent
assumpte: 
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«Vistes les sol·licituds de bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres, formulada pels contribuents que més endavant es relacionen en l’ annex I del present acord.

Vistos els corresponents informes favorables, emesos pels Serveis Tècnics municipals, la referència del
qual s’inclou en l’annex I del present acord.

Atès allò que disposa l’article 103.2.a) del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, pel que s’aprova el
text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

Atès  allò  que  preveu  l’article  7è.  de  l’Ordenança  Fiscal  núm.  I-4,  reguladora  de  l’Impost  sobre
construccions, instal·lacions i obres, de l’Ajuntament de Tortosa que regula la possibilitat, prèvia sol·licitud
de la persona interessada, d’atorgament d’una bonificació potestativa quan  en una obra, construcció o
instal·lació hi concorrin determinades circumstàncies socials, culturals, històrico-artístiques, o de foment de
l'ocupació.

Considerant que en la sol·licitud de bonificació informada favorablement, inclosa en l’annex I del present
acord, hi concorren les circumstàncies, indicades en l’article 103.2.a) del Reial Decret Legislatiu 2/2004,
de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa Serveis Centrals, emès en sessió de 28 de
març de 2023.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar el següent ACORD:

Primer.- Declarar  d’especial  interès o utilitat  municipal  les obres,  construccions o instal·lacions que es
relacionen en l’annex I del present acord.

Segon.- Concedir la bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i obres,
als contribuents que es relacionen en l’annex I del present acord.

Tercer.- Notificar el present acord als contribuents relacionats, indicant-los-hi els recursos pertinents.»

«Annex I 

Expedient NIF/CIF
Cognoms i

noms/Raó Social
Expedient/Ubicació /

Descripció Obra
Informe Bonificació

2022-GIN-G0402-000048 H55658785 COM. PROP. 
MONTCADA 11

2022-IMA-M0401-000373
Carrer Montcada, núm. 11
Arranjament de façanes   
posteriors

Favorable 90%

»
*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

04 – DACIÓ DE COMPTE DEL DECRET 883/2023, DE 14 DE MARÇ, APROVACIÓ DEL PLA PRESSUPOSTARI A
MIG TERMINI PEL PERÍODE 2024-2026.

L’alcaldessa,  Sra. Meritxell  Roigé i Pedrola,  dona compte al  Ple del decret 883/2023, de 14 de març,
aprovació del pla pressupostari a mig termini pel període 2024-2026, expedient 2023-ASC-E0701-000001.

*-*-*

El Ple en resta assabentat.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

05 – PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  MOVEM  TORTOSA–MOVEM  TERRES  DE  L’EBRE–EN  COMÚ
GUANYEM PER A LA REVISIÓ DE L’ORDENANÇA SOBRE LLICÈNCIES D’ACCÉS DE VEHICLES ALS LOCALS O
RECINTES (GUALS).
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Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal Movem Tortosa–Movem Terres
de l’Ebre–En Comú Guanyem:

«Tortosa és una ciutat amb un entramat urbà extens amb diversitat de tipologies de carrers així com de
diferents nuclis urbans, pobles i barris. En aquest sentit, la nostra ciutat, com la majoria de poblacions de
país, compta amb una ordenança sobre llicències d’accés de vehicles als locals o recintes coneguts com a
guals.

L’actual ordenança porta en vigència molts d’anys, sense haver-se fet cap canvi significatiu, l’últim al 2017.
A Tortosa, per exemple, aquesta ordenança regula només 4 tipologies de carrers mentre que moltes ciutats
catalanes,  capital  de comarca,  en tenen com a mínim  5 o 6.  Una altra  de les  qüestions que regula
l’ordenança és els metres que es poden sol·licitar que en el cas de Tortosa només pot ser únicament de 5
metres mentre que altres localitats diferencien les sol·licituds en diferents possibilitats com 2,5 metres, 3
metres, 4 metres i 5 metres en funció de les necessitats reals i especificats dels habitatges.

Per altra banda, un dels altres elements clau és el preu de les taxes, les quals són en el cas de Tortosa
considerablement  superiors  a  moltes  capitals  comarcals  de dimensions  similars.  Per  posar  només un
exemple, el de la categoria 1 i en el cas de 5 metres el preu de la taxa de Tortosa és de  461,75 euros
anuals mentre que a Amposta és de 181.95 , a Reus de 126.58, a Girona de 154.50, a Lleida de 218.70 o
a Manresa de 268.42 per citar ciutats similars a la nostra. El mateix succeeix en la resta de categories i
tipologies.

Un  altre  element  destacat  és  que  moltes  ciutats  catalanes   han  iniciat  un  procés  de  millora  d’estes
ordenances tenint en compte la realitat  dels  vehicles  elèctrics,  creant  bonificacions  i  preus   més
baixos amb la finalitat d’impulsar l’ús dels vehicles elèctrics i menys contaminants davant l’emergència
climàtica en la que vivim.

Una altra qüestió que recurrentment preocupa a la ciutadania és el fet que quan es fan obres i actuacions
a la via pública, lògicament aquest servei no es pot utilitzar en cas de tallar-se l’accés al carrer on està
situat el local o baixos. Per la qual cosa caldria exonerar almenys parcialment el pagament de la taxa en
funció del període que no s’ha pogut fer ús de l’esmentat servei.

Finalment, en el cas de Tortosa, hi ha moltes plaques de guals que no estan actualitzades correctament i
generen confusió entre la ciutadania atès que tot i no ser vigents encara resten fixades en diferents locals i
habitatges.

Atès que fa molts anys que no s’ha actualitzat aquesta ordenança.

Atès  que  les  taxes  són  considerablement  més  altes  que  a  la  resta   de  capitals  comarcals  similars
demogràficament a la nostra.

Atès que existeixen diferents tipologies de vies públiques i superfícies en la majoria de ciutats similars a la
nostra.

Atès que vivim en emergència climàtica i cal incentivar l’ús de vehicles elèctrics i menys contaminants.

El grup municipal de Movem Tortosa proposa els següents ACORDS:

Primer. Entregar un informe en el període d’un mes des de l’aprovació d’aquesta moció als diferents grups
municipals amb el  número actual de guals existents a la ciutat,  amb les diferents tipologies existents,
indicant els imports globals de cadascuna d’elles rebuts per part de l’Ajuntament en els darrers 4 anys.

Segon. Un cop rebut aquest informe, i de cara a principis del proper mandat, iniciar un procés de revisió de
l’ordenança sobre llicències d’accés de vehicles als locals (guals) amb la finalitat d’harmonitzar les taxes,
revisar les tipologies de carrer i la superfície que es poden demanar si s’escau així com afegir les millores
per incentivar la sostenibilitat ambiental o l’exoneració, si és necessari, en cas de interrompre el servei per
motius d’actuacions i obres dutes a terme.

Tercer. Revisar totes les plaques actuals de guals existents a la ciutat i retirar totes aquelles que ja no son
vigents atès la confusió que generen a la ciutadania.
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Quart. Traslladar aquests acords a les associacions de veïns i veïnes de la ciutat.»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passaríem ja a les propostes dels grups municipals. En primer lloc, proposta del Grup Municipal Movem
Tortosa – Movem Terres de l’Ebre – En Comú Guanyem, per a la revisió de l’ordenança sobre llicències
d’accés de vehicles als locals o recintes (guals). Té la paraula el senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“Gràcies, alcaldessa. Regidors i regidores, bona tarda a tothom. Presentem està moció des del nostre grup
municipal, perquè és una qüestió que feia temps que estàvem treballant, que mos estava arribant des de
la  ciutadania  per  diferents  motius  que  ara  explicaré,  i  que  bàsicament  té  a  veure amb la  revisió  de
l’ordenança sobre les llicències d’accés de vehicles als locals o als recintes, el que popularment es coneix
com a «guals». 

Hem estat fent una anàlisi de quina és l’ordenança en estòs moments. Hem fet una comparativa en ciutats
de Catalunya, capitals de comarca, algunes una mica més grans, altres una mica més menudes, per a
veure quina era la diferència, les diferències que podíem trobar entre unes i altres, i la veritat és que hem
entès per què hi havia gent que mos demanava la seua revisió i alguns canvis. 

El primer és en relació amb la tipologia de carrers a partir dels quals Tortosa està dividida, en este cas
quatre, mentre que hem vist que moltes ciutats similars a la nostra està entre cinc o sis. 

També el número de metres lineals que es poden demanar, a Tortosa només són 5 metres, mentre que la
majoria de ciutats catalanes, capital de comarca, diferencien 2,5 metres, 3 metres, 4 metres o 5 metres,
per tant, en funció de la demanda o de la realitat de l’habitatge o dels baixos. 

També un altre dels  elements  importants  és  el  tema del  preu de les  taxes,  i  aquí  també hem pogut
comprovar com la taxa de Tortosa és molt elevada, estem parlant de 461 euros anuals, mentre a Amposta,
181 euros; Reus, 126; Girona, 154; Lleida, 218; o Manresa, 268. Si són, insisteixo, comparem amb ciutats
similars a les nostres.

Després, un altre element que també molta gent ens havia fet arribar, era el tema dels vehicles elèctrics. Hi
han algunes poblacions que han adaptat la seua ordenança tenint en compte està nova realitat i, per tant,
la transició energètica i, per tant, fent excepcions o fent bonificacions davant d’aquells que tenen vehicles
elèctrics, per tant, també pensem que és un element que es podria posar al damunt de la taula.

I finalment, una altra demanda que també està la coneixem diferents grups municipals, que ha arribat en
els últims dies, és la possibilitat d’exonerar, com a mínim de manera parcial, està taxa, quan s’estan fent
obres i algun carrer ha estat tallat durant molt de temps i, per tant, no es pot utilitzar el gual.

Per  una altra banda,  també una altra qüestió  que pensem que s’hauria de revisar  és  algunes de les
plaques de guals a la nostra ciutat, o que bé no estan actualitzades o que són antigues. Mos consta que fa
uns anys es va fer una revisió al respecte, però també hem comprovat que encara s’hauria de revisar,
perquè n’hi ha altres.

I davant de tot això, el que proposem des del nostre grup municipal són els següents acords. En primer lloc,
que hi haja un informe que es puga entregar a tots els grups municipals, per a saber el número actual de
guals a la  ciutat.  També les diferents tipologies existents,  i  indicant els imports globals de cadascuna
d’elles, que ja hem rebut com a ajuntament. Aquí vull dir que des del nostre grup ja vam demanar està
informació fa temps, se mos ha donat de manera parcial, i per això també hem volgut posar que volem de
manera específica està informació, per a poder fer una proposta més elaborada. I en segon lloc, el que
proposem és que hi haja, ja de cara al proper mandat, una comissió on poguéssem revisar està situació
dels  guals,  incloure,  per  tant,  totes  estès  qüestions que he explicat  i  que penso,  o  pensem,  que són
positives. I també, evidentment, harmonitzar el preu de la taxa, tenint en compte la realitat de la que estem
parlant.
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Per tant, està és la proposta que fem des de Movem Tortosa, relacionada amb l’actualització i amb la
revisió de l’ordenança dels guals.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Moltes gràcies. Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, alcaldessa. Bé, primer de tot, com sempre, reclamar una llei d’amnistia que solucione la situació
de  les  persones  exiliades  i  les  més  de  4.000  represaliades,  perquè  només  a  través  de  l’amnistia  i
l’autodeterminació es podrà resoldre el conflicte entre el poble català i l’Estat espanyol.

Dit això, en relació amb la moció, ens pareix bé la reformulació de l’ordenança, tant en matèria de metres
de gual com en el preu de la taxa que s’ha de pagar, però no considerem que s’haja de rebaixar l’impost de
manera universal, i que no s’ha de fer, principalment en comparació amb el preu dels guals d’altres ciutats.
Al nostre entendre, i tal com hem defensat sempre al ple, creiem que s’ha de fer per criteris de renda, i
apostem  per  la  tarificació  social  progressiva,  que  vol  dir  que  cada  persona  pague  impostos  o  preus
municipals d’acord amb la seua renda individual o familiar, constituint un criteri polític central des de la
perspectiva de la redistribució de la riquesa, tenint en compte criteris de renda i de la situació personal i
familiar.

La tarificació social aplicant correctors de progressivitat en qualsevol contribució ciutadana, ja siga a través
d’impostos, taxes o preus públics, és un dels instruments de què disposa l’Administració local per avançar
cap a la igualtat formal i material de la població.

Seguim reivindicant que es done compliment a la moció que ja vam presentar l’any 2020 i que va ser
aprovada pel ple, i que mai s’ha portat a terme. I, de fet, ni el Govern ni els altres grups municipals, quan
presenten mocions en relació amb taxes o preus públics, tenen en compte els criteris de progressivitat en
impostos municipals, tot i que han manifestat en múltiples vegades que estan d’acord amb està mesura.
Com sempre exemplifiquem, i concretant-ho en este cas, pagarà el mateix gual una família amb una renda
familiar de 60.000 euros que una família amb una renda familiar de 15.000 euros, d’acord amb la seua
proposta. Si veritablement creiem en la redistribució de la riquesa, hauríem d’apostar  per mesures que
vagin encaminades a portar-la a terme, i és per això que ens abstindrem en la moció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Primer que res, nosaltres volem mostrar el nostre suport als afectats
per la covid, tant social, sanitària com econòmicament. I també ens ratifiquem, com sempre, en el no a la
guerra, i en especial la d’Ucraïna.

Hi ha gent de la població, que diuen que quan s’ha de fer este tràmit és molt complex i necessiten anar a
buscar gent més especialista per poder-lo fer. I la segona cosa, que també es miniminitze el temps en la
resposta del tràmit per aconseguir està llicència, i si és necessari, incrementar els recursos municipals per
a donar resposta a estès exigències.

Llavors, el nostre vot serà favorable, encara que hem trobat a faltar estòs dos punts. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula la senyora Valdés.”

Intervenció de la Sra. Valdés

“Gràcies, alcaldessa. Regidors, regidores. Senyor Jordan, llegida la seva moció, compartim la necessitat de
fer una revisió de l’actual ordenança que regula la llicència de l’accés de vehicles a locals i recintes, més
coneguts  com a  guals.  I  una  revisió  que tingui  en compte,  com vostè  mos diu  a  la  seva moció,  dos
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aspectes, hi ha diferents tipologies de guals que es poden regular, establint criteris econòmics en funció de
metres d’utilització; bonificar aquests guals que siguin demanats per ciutadans i ciutadanes tenidors de
vehicles elèctrics, o tenint en compte la no possibilitat d’utilització d’un gual per qüestions sobrevingudes,
com podrien ser obres a la via pública, que impedeixen l’accés al mateix; finalment, la revisió del parc
actual de guals que té la ciutat entenem que és necessària per portar a terme aquesta revisió, per posar
ordre als guals existents, tenir-los al dia i, a més, per a poder retirar aquells que no estan vigents.

Per tant, per tot l’exposat, li votarem a favor la moció. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Rima.”

Intervenció del Sr. Rima

“Sí, gràcies, bona tarda. Coincidim amb la resta de grups en la necessitat de la revisió de l’ordenança de
guals, i coincidim amb tots els grups que ens explica com modificar-la. Al tercer punt demana començar el
tràmit. Quan es faci el tràmit ja parlaríem, entenem natros, com entrar al detall de cadascun dels punts
anteriors. 

Ens causa una mica de sorpresa el primer punt, i no s’ha comentat aquí, potser és que la meua versió no
està actualitzada. Parlava d’un informe d’un mes. Al redactat em sembla que posa, al que tinc jo, «entregar
un informe en el període d’un mes des de l’aprovació d’aquesta moció». Mos sobta això del mes ara, no
sabem si és que hi haurà un motiu en especial o no. 

I,  per altra banda, trobem molt correcte el  tema d’analitzar la situació inicial que hi ha a la ciutat, les
diferents tipologies, i a partir d’aquí plantejar la revisió de l’ordenança dels guals. Tot i el tema del mes, que
no sabem el motiu i que no ens neguem a entendre, el nostre vot serà favorable. Gràcies.” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Moltes gràcies. Té la paraula el senyor Saporta.”

Intervenció del Sr. Saporta

“Sí, bona tarda, alcaldessa, regidores, regidors. En primer lloc dir-li, senyor Jordan, que d’acord amb el que
mos confirmen, la documentació que va sol·licitar pel tema dels ingressos i això, se li va donar tota. O sigui,
la recaptació líquida i la previsió d’ingressos.

Dit això, en primer lloc li avanço que el nostre vot serà favorable a la seua moció de revisar l‘ordenança
sobre  llicència  d’accés  de  vehicles  als  locals  o  recintes  coneguts  com  a  guals,  però  no  obstant,  em
permetrà fer uns aclariments. Vostès demanen la modificació de l’ordenança sobre llicències i ens parla de
quotes de tipologies de carrers, per tant, podem entendre que el que demanen és una revisió de la T-13,
que és la que regula la taxa de l’entrada de vehicles a través de les voreres.

Quan ens parla de preus, veiem que ens parla de preu màxim de carrers de primera categoria. Suposo que
per a la moció és la quantitat que li justifica el mateix, però no veig que parli ni de carrers de segona ni de
carrers de tercera, ni dels 176 euros anuals de tots aquells carrers que estan inclosos en l’àmbit delimitat
dins del PINCAT. 

De totes maneres, el que sí que agrairia és que mos fessen arribar en tot cas les quotes tal com ho han
calculat a efectes de la moció, perquè en alguna comprovació que hem fet tenim diferències del doble. En
tot cas, si ens ho fa arribar, li agrairia.

Deixi’m també recordar-li una vegada més que aquest govern, des de l’any 2007 no ha pujat la pressió
fiscal dels nostres ciutadans. Li faig memòria, perquè nosaltres sí que podem dir que hem estat sempre al
costat dels tortosins i les tortosines, en referència a tot el que té a veure amb càrregues fiscals.

Manifestar-li, en referència al que ens sol·licita en el seu punt primer, d’entregar un informe en el període
d’un mes, que vostè, com a regidor, sempre i en tot moment pot tenir aquestes dades sense necessitat de
fer una moció. De fet, l’exemple és el que li he comentat, que l’informe que va demanar i se li va donar.
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No obstant, com he manifestat i com li he dit al principi de la meua intervenció, agafem el compromís de
revisar l’ordenança sobre la llicència de la taxa i, per tant, el nostre vot serà favorable. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“Gràcies,  regidors  i  regidores.  Contestaré  algunes de les  propostes.  Agrair  l’abstenció  de la  CUP i  de
Ciutadans. Estem d’acord amb el que vostès han proposat. El tema de la tarifació social, senyor Arnau, sap
que ho compartim. Hi han dues mocions aprovades durant estòs últims anys, una seua i una nostra. No ho
vam incorporar  perquè  pensem  que  s’ha  de  fer  de  forma genèrica,  però  entenc  que  també s’hauria
d’incorporar, evidentment, en està ordenança.

I en relació amb la proposta de Ciutadans de la reducció dels tràmits, també entenem que és totalment
entenedora, i, per tant, pensem que és positiu. 

En relació amb el vot favorable d’Esquerra, també agrair-los. I explico el tema de l’informe, que també així
ho  explico  de cara  al  grup  de Junts  per  Tortosa.  Això  té  a  veure  amb què natros  vam demanar  una
informació per instància, com vostè ha dit, però el que vam demanar de manera concreta no ho hem rebut,
perquè vam demanar diferències d’habitatges unifamiliars, plurifamiliars, i va ser genèrica. Llavors, hem
volgut incorporar que se mos puga entregar a tots els regidors i regidores està informació, no només al
nostre grup municipal, i per tant, així tothom la podrà tindre ja de cara al proper mandat.

En relació també amb el que comentava el senyor Saporta, hem posat com a comparació els carrers de
primera categoria, però ja li he ensenyat aquí que tenim tots els carrers de les diferents categories, i en tots
els casos en totes estès ciutats passa exactament el mateix, és a dir, el preu a nivell de la nostra ciutat
està  molt  per  sobre,  després  li  puc  entregar,  en  relació  amb  altres  ciutats  de  la  mateixa  tipologia.
Evidentment, natros avui no direm si s’ha de reduir un 10, un 15, un 20, perquè s’han de tindre elements
importants  com  la  tarifació  social,  però  el  que  sí  que  pensem és  que  cal  harmonitzar,  perquè  estès
diferències tan importants entenem que són revisables.

En tot cas, agraïm també el vot favorable, i esperem, això sí, que està moció no es quede en paper mullat, i
a  partir  del  proper  mandat  tots  els  grups municipals  poguéssem fer  un treball  per  a  actualitzar  està
ordenança fiscal, incorporar totes les qüestions que pensem que són positives per a millorar-la i, per tant,
que siga molt millor del que és en estòs moments. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Moltes gràcies. Queda aprovada la moció.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb dinou vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres  de  la  corporació  dels  grups  municipals  de  JUNTS  (7),  MT–MTE–ECG  (5),  ERC–TS–AM  (3),
PSC–CP (3) i  Cs (1);  i  una abstenció corresponent  al  membre de la corporació del grup municipal  de
CUP–AMUNT (1).

06  – PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CANDIDATURA  D’UNITAT  POPULAR  TORTOSA–ALTERNATIVA
MUNICIPALISTA PER LA MATERIALITZACIÓ I MILLORA DEL PLA PILOT DE RENDA BÀSICA UNIVERSAL.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pel Grup Municipal Candidatura d’Unitat Popular
Tortosa–Alternativa Municipalista:

«La Renda Bàsica Universal (RBU) és una mesura política econòmica destinada a garantir públicament de
manera universal i incondicional les bases d’existència material de les persones, no com un exercici de
caritat, sinó com la garantia bàsica per la llibertat fonamentada en l’exercici d’un dret històricament derivat
de la despossessió aparellada als processos d’acumulació de capital.
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El  Basic  Income  Earth  Network  (BIEN)  n’ofereix  la  següent  definició:  “una  renda  incondicionalment
garantida a tots de forma individual,  sense necessitat de comprovació de recursos o d’estar  realitzant
algun  tipus  de  treball.  És  una  forma  de  renda  mínima  garantida  que  difereix  de  les  que  existeixen
actualment en diferents estats europeus en tres importants sentits: primer, és pagada als individus i no a
les llars; segon, és pagada independentment d’altres fonts de renda; finalment, és pagada sense requerir
el desenvolupament de cap treball o de la voluntat d’acceptar un treball ofert”.

La Renda Bàsica Universal, com a mecanisme de repartiment de riquesa, pot servir  també per impugnar la
jornada laboral i les condicions salarials, ja que representa una petita passa endavant respecte a l’imperi
de la necessitat en tant que, per dret, tothom té el mínim per viure, disminuint així la coacció per vendre
costi el que costi la nostra força de treball al mercat. La tendència lògica seria la de lluitar per una reducció
de la jornada laboral, qüestió que seria prioritària pel conjunt de les classes populars, i un replantejament
del paper de la tecnologia als processos de producció, posant al centre el que hauria d’haver estat el seu
objectiu primari: reduir els esforços i el temps socialment necessari per produir allò que necessitem.

A diferència dels ingressos condicionals, la RBU no es troba vinculada a una determinada forma afectivo-
relacional ni al concepte “unitat familiar”, tot individu, pel mer fet de ser considerat ciutadà, en té dret. Des
d’una perspectiva feminista això representa un canvi substancial perquè les qüestions econòmiques són,
en molts casos, una de les traves per l’alliberament personal i de gènere de moltes dones, així com una de
les dificultats més grans que afronta la comunitat LGTB. La no dependència per percebre aquesta quantia
de la parella, planteja la possibilitat de poder trencar amb una relació abusiva amb una disminució del
xantatge econòmic que hi opera i no estableix beneficis fiscals que premiïn determinades formes afectives.

La possibilitat de vincular la RBU a la mera demostració d’un any de residència al territori ens permet que
persones en situació irregular per les polítiques d’estrangeria de l’estat, abocades a vendre la seva força
de treball en condicions especialment precàries i  il·legals, tinguin una base material des de la qual poder
desenvolupar la seva vida. En aquest sentit, considerem que s’obren tot un seguit de possibilitats que
faciliten la seva organització per lluitar pels seus drets bàsics, així com poder negar-se a fer treballs en
condicions d’alt risc laboral, com les que es donen, per exemple, a les veremes.

L’establiment d’una renda que cobreixi el mínim necessari  per viure permet una millor ordenació de la
població en el territori en tant que les dificultats intrínseques de perviure a les zones rurals (manca de
feines estables que permetin ingressos econòmics bàsics) es veuen alleugides per aquesta. D’aquesta
manera, la possibilitat de treballar de manera temporal que ofereix l’agricultura o el turisme rural, inclús de
no treballar de manera assalariada, permeten l’establiment de la població a altres zones i les possibilitats
de polítiques de reanimació de l’economia, tendint a una major productivitat del territori.

Per tot això, des del grup municipal de la CUP  Tortosa  demanem al plenari de  l’Ajuntament de  Tortosa
l’adopció dels següents acords:

PRIMER. - Demanar al govern de la Generalitat de Catalunya la materialització del Pla pilot de Renda Bàsica
Universal.

SEGON. -  L’Ajuntament de Tortosa demana formalment a la Generalitat de Catalunya que es destinin més
recursos al Pla pilot de la Renda Bàsica Universal per a poder fer una prova pilot més àmplia on s’hi puguin
acollir més municipis de tal manera que aquesta tingui més beneficiaris.

TERCER. - Que l’Ajuntament de Tortosa comuniqui aquests acords a la Generalitat de Catalunya.»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

«Passem al següent punt de l’ordre del dia, proposta del Grup Municipal de la Candidatura d’Unitat Popular
Tortosa  – Alternativa  Municipalista,  per  a  la  materialització  i  millora  del  pla  pilot  de  la  Renda Bàsica
Universal. Té la paraula el senyor Arnau.” 

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, alcaldessa. La Renda Bàsica Universal és una mesura política econòmica destinada a garantir
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públicament, de manera universal i incondicional, les bases d’existència material de les persones, no com
un exercici  de caritat,  sinó com la garantia  bàsica per  la  llibertat,  fonamentada en l’exercici  d’un dret
històricament derivat de la despossessió aparellada als processos d’acumulació de capital.

Es  tracta  d’una  renda  incondicionalment  garantida  a  tots  de  forma  individual,  sense  necessitat  de
comprovació  de  recursos  o  d’estar  realitzant  algun  tipus  de  treball.  És  una  forma  de  renda  mínima
garantida que diferix  de les que existixen actualment  en diferents estats  europeus en tres  importants
sentits: primer, és pagada als individus i no a les llars; segon, és pagada independentment d’altres fonts de
renda; finalment, és pagada sense requerir el desenvolupament de cap treball o de la voluntat d’acceptar
un treball ofert.

La Renda Bàsica Universal, com a mecanisme de repartiment de riquesa, pot servir també per impugnar la
jornada laboral i les condicions laborals, ja que representa una petita passa endavant respecte a l’imperi
de la necessitat en tant que per dret tothom té el mínim per viure, disminuint així la coacció per vendre
coste el que coste, la nostra força del treball al mercat. 

La tendència lògica seria la de lluitar per una reducció de la jornada laboral, qüestió que seria prioritària
per al conjunt de les classes populars, i un replantejament del paper de la tecnologia als processos de
producció, posant al centre el que hauria d’haver estat el seu objectiu primari: reduir els esforços i el temps
socialment necessari per reduir allò que necessitem.

A  diferència  dels  ingressos  condicionals,  la  Renda  Bàsica  Universal  no  es  troba  vinculada  a  una
determinada  forma afectivo-relacional  ni  al  concepte  d’unitat  familiar.  Tot  individu,  pel  mer  fet  de  ser
ciutadà, en té dret.  Des d’una perspectiva feminista,  això representa un canvi  substancial,  perquè les
qüestions econòmiques són, en molts casos, una de les traves per a l’alliberament personal i de gènere de
moltes  dones,  així  com  una  de  les  dificultats  més  grans  que  afronta  la  comunitat  LGTBIQ+,  la  no
dependència per percebre està quantia de la parella. Planteja la possibilitat de poder trencar amb una
relació abusiva, amb una disminució del xantatge econòmic que hi opera, i no establix beneficis fiscals que
premiïn determinades formes afectives. 

La possibilitat  de vincular la Renda Bàsica Universal a la mera demostració d'un any de residència al
territori,  ens  permet  que  persones  en  situacions  regular  per  les  polítiques  d'estrangeria  de  l'Estat,
abocades a vendre la seua força de treball en condicions especialment precàries i il·legals, tinguen una
base material des de la qual poder desenvolupar la seua vida. 

En aquest sentit, considerem que s’obren tot un seguit de possibilitats que faciliten la seva organització per
lluitar pels seus drets bàsics, així com poder negar-se a fer treballs en condicions d'altre risc laboral, com
les que es donen, per exemple, a les veremes. L'establiment d'una renda bàsica que cobrisca el mínim
necessari per viure, permet una millor ordenació de la població en el territori, en tant que les dificultats
intrínseques de perviure a les zones rurals es veuen alleugerides per està. D'esta manera, la possibilitat de
treballar de manera temporal, que oferix l'agricultura al turisme rural, inclús de no treballar de manera
assalariada,  permeten  l'establiment  de  la  població  en  altres  zones  i  les  possibilitats  de polítiques  de
reanimació de l'economia, tendint així a una major productivitat del territori. 

És  per  això  que  proposem  els  següents  acords:  un  d'ells  demana  al  Govern  de  la  Generalitat  la
materialització del pla pilot de Renda Bàsica Universal; per altra banda, que es destinen més recursos al
pla pilot de Renda Bàsica Universal per a poder fer una prova pilot més amplia, on es puguen acollir més
municipis,  de  tal  manera  que  està  tinga  més  beneficiaris;  i,  per  últim,  comunicar  els  acords  a  la
Generalitat.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Moltes gràcies. Té la paraula al senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Natros no compartim les seues tesis. Estem a favor de la cultura del
rigor  i  de  l’esforç,  vostè,  en  la  seva  moció,  els  dilapida  totalment.  A  més,  es  necessita  una  dotació
econòmica que gravaria encara més els treballadors que ja estem en prou perill fiscal. Per tant, el nostre
vot serà en contra. Moltes gràcies.”
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Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Té la paraula la senyora Valdés.”

Intervenció de la Sra. Valdés

“Sí, alcaldessa, regidors, regidores. Senyor Arnau, com vostè ja sap sobradament, la posició del nostre grup
parlamentari  durant  la  negociació  dels  pressupostos  de  la  Generalitat  per  al  2023  ha  estat  la  de
suspendre la prova pilot de la Renda Bàsica Universal, prevista per a aquest any. Els motius són diversos i
fonamentats en qüestions tan rellevants com el mantenir i disposar dels màxims recursos possibles, per
portar a terme polítiques efectives que ajudin a reduir  les desigualtats,  i  millorar el nostre sistema de
prestacions i serveis perquè ningú quedi enrere.

Per altra banda, molts països del món que ja han fet proves pilot en rendes bàsiques, no l'han aplicat, com
a Finlàndia, Alemanya, Canadà o Brasil, ja que en la majoria dels casos el cost és molt elevat, i perquè ha
tingut pocs efectes en el mercat laboral i en la reducció de la desigualtat. De totes maneres, entenem que
les circumstàncies concretes de cada país no són les mateixes, i des del PSC no descartem que l'aplicació
d'una renda bàsica pugui ser un mecanisme a tenir en compte en un futur, en funció l'evolució de com vagi
el mercat laboral. Per tant, fem una lectura més en positiu de la seva moció i li votem amb abstenció.
Gràcies. 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Te la paraula la senyora Caballé.”

Intervenció de la Sra. Caballé

“Gràcies. Senyor Arnau, la Renda Bàsica Universal és, sense cap mena de dubte, una mesura política que,
encara que té implicacions clarament econòmiques, el seu efecte principal és de garant dels drets socials
dels individus. Una renda universal i incondicional, que garantix un mínim per viure a totes les persones, en
la  seva  qualitat  de  renda  als  individus,  no  vinculada  ni  a  les  seves  condicions  socials,  laborals  o
econòmiques. Un mecanisme claríssim de repartiment de la riquesa, que permet viure a tots els individus
evitant l'assistencialisme. 

Senyor Arnau, ha descrit clarament en què consistix i quin efecte té sobre la població. Este pla, el Govern ja
el  té molt  avançat,  i  l'efecte que s'espera d'esta implantació i  la  metodologia han estat  analitzats per
l’Ivalua, l’Institut d’Avaluació de Polítiques Públiques. Una metodologia que permetrà avaluar els efectes a
nivell micro, és a dir, en relació amb l'estalvi individual, el consum o la inversió, i també els efectes macro,
els que produiran en relació amb la pobresa, la desigualtat o la productivitat en els municipis on se durà a
terme este pla pilot. 

La massa de població per dur a terme este pla pilot està previst que es llegeixi de manera aleatòria en
5.000 persones de tot el territori de Catalunya. El pressupost previst pel Govern per implementar-lo és
entre 85 i 90 milions d'euros en 24 mesos. En està mostra de població de 5.000 persones a tot el territori,
assignant 800 euros a les persones majors d’edat, i 300 els menors. El pla pilot de Renda Bàsica Universal
és un objectiu del Govern de la Generalitat, a més de formar part dels acords amb el seu partit. La situació
actual, però, és que ni PSC ni Junts tenen cap voluntat de portar-lo endavant i han bloquejat estòs recursos
als pressupostos de la Generalitat per al 2023. Però no tinga cap dubte que el Govern seguirà treballant i
buscarà la manera perquè sigui una realitat i un clar referent per a altres països que volen implementar la
Renda Bàsica Universal. Per tant, votarem a favor de tots els punts de la seua moció. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“Gràcies. Regidors i regidores. Evidentment, també des de Movem Tortosa votarem favorablement en està
proposta. Considerem que la Renda Bàsica Universal és una nova mesura que ha de garantir, de forma
incondicional i universal, i no només com a caritat, un nou model econòmic que garantisca les igualtats
d'oportunitats, este mínim per a viure, per a tothom. Per tant, com vostè molt bé ha dit, senyor Arnau,
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sense discriminacions, ni per motiu d'origen, ni de gènere, ni d'orientació sexual, etcètera, entre altres. 

Allò cert també, i crec que també ho hem de saber i dir-ho tots, és que està proposta està en debat a nivell
europeu i a diferents països. N’hi ha hagut proves pilotes, en alguns ha funcionat, en altres no, per tant, hi
ha tot un debat acadèmic, polític, al respecte, i és per això que aquí, a Catalunya, s'està portant a terme
està prova pilot que vostè reclama, que realment es porte a terme, que s'amplie i que, per tant, natros avui
ho compartim. Però també és cert que no hi ha majoria a nivell  parlamentari  per a portar-la a terme,
perquè només som tres partits que ho defensen, i la resta, o no ho veuen bé, o precisament volen tot el
contrari, encara que sigui per diferents motius; alguns per temes econòmics, altres perquè no consideren
que és el model a desenvolupar. 

Tot i així, com li dic, des Movem Tortosa entenem que també com a ajuntament féssem està reclamació, i
que per tant, li votarem a favor.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula la senyora Espuny.”

Intervenció de la Sra. Espuny

“Alcaldessa, regidors, regidores. Aquest és un tema on els diferents partits que estan aquí han discrepat al
Parlament de Catalunya. Aquí no en tenim cap competència, però en tot cas, des de Junts per Tortosa
sempre hem defensat que el millor subsidi és un bon lloc de treball. Pensem que les persones mereixen
viure amb dignitat, i perfer-ho han de tindre la possibilitat de tenir cobertes les seves necessitats amb una
bona feina. Un dels objectius de Junts per Tortosa ha estat afavorir la creació d'ocupació, i per això s'han fet
accions concretes, com el condicionament que s'ha fet dels portals de Tortosa, on s'han creat prop de 500
llocs de treball. I també dotant de serveis el polígon Catalunya Sud, o bonificant les empreses en funció de
la creació de llocs de treball que creen. Recordem que empreses com Jabil, Florette i Kronospan s'han
implementat  i  han ampliat  aquests  darrers  anys,  creant  més de 400 llocs de treball  directes  i  1.500
indirectes. I properament també s'instal·larà la multinacional Lucta, que oferirà llocs de treball de qualitat.
Unes implementacions que, si el govern municipal depengués de la CUP, ara mateix no estarien a Tortosa,
haurien  marxat  a  altres  territoris,  perquè,  li  recordo  que  no  han  votat  a  favor  de  bonificar  aquestes
implantacions, seguint la seua dinàmica habitual.

Generar ocupació directa i indirecta, potenciar el turisme i, en definitiva, reactivar l'economia, és una de les
nostres prioritats. Seguirem treballant en tot allò que ens sigui competència. I, referent al que vostè ens
proposa de la moció, només dir-li que cal disposar d'un consens al Govern de la Generalitat de Catalunya,
per a la materialització d'aquest pla pilot de Renda Bàsica Universal. I  com ja li  hem dit abans, no és
competència de l'ajuntament. Per tant, el nostre vot serà d'abstenció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Per cloure el debat, té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Bé, agrair a Esquerra Republicana i a Movem el vot favorable, conscient que a nivell parlamentari són les
tres forces que estan defensant està prova pilot, i malauradament el PCS s’ha aliat al Parlament, tot i les
paraules que agraeixo de la senyora Estefania Valdés i la seua abstenció, que entenc en relacions amb les
circumstàncies concretes de cada país que vostè anomenava. Evidentment, també hi ha països que tenen
un estat del benestar molt més desenvolupat que el nostre, i per això també les mesures per a millorar la
situació de les famílies en risc d'exclusió social doncs també són unes altres, no?

Dit això, senyora Espuny, evidentment, no sé què passaria si governés la CUP. Vostè ho té molt clar. El que
sí que tinc clar és que governant Junts per Tortosa, el percentatge d'exclusió social a la ciutat se situa
entorn al 25 per cent, i vostès tot ho basen en la possibilitat de creació de llocs de treball, però a nivell de
canvis estructurals evidentment la dreta sempre s’alia, i sempre que veuen perillar els seus privilegis de
classe el que fan és bloquejar qualsevol proposta que pugui anar destinada a beneficiar la situació de la
classe treballadora, perquè aquí el que es diu és demanar a la Generalitat que es porti a terme una prova
pilot per avaluar quin ha de ser el resultat de l'aplicació d'una renda bàsica universal, no s'està dient, com
vostè pareix que saben prèviament, quin és el resultat d'esta prova pilot. Ho ha explicat molt bé la senyora
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Pilar Caballé: es preveu en dos anys, però va, com funciona, donant una renda de 800 euros per adult o
300 per infant, a 5.000 persones. 

Vostès tampoc... Diguéssem, amb destinar 40 milions d'euros anuals, 45, a estudiar una possibilitat que ha
de permetre sortir d'esta situació d'exclusió social a moltes famílies, no hi estan en d'acord. Evidentment,
no esperàvem que Junts per Tortosa, tot i que no té representació al Parlament, però l'han tingut molts
anys en el seu partit Junts per Catalunya, afí, que votessen a favor, perquè, com ja he dit, vostès només
tenen en ment defensar els beneficis i la condició de classe d'un determinat sector de la societat, i no faran
cap canvi a nivell estructural per a solucionar la situació de moltes famílies que es veuen abocades a la
pobresa de manera crònica, i que, si no s'apliquen mesures com pot ser està prova pilot...”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Senyor Arnau, se li ha acabat el temps.”

Intervenció del Sr. Arnau

“...no podran sortir d'esta situació.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Moltes gràcies. Queda aprovada la moció.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb nou vots a
favor,  corresponents  als  membres  de  la  corporació  dels  grups  municipals  de  MT–MTE–ECG  (5),
ERC–TS–AM (3) i CUP–AMUNT (1); un vot en contra corresponent al membre de la corporació del grup
municipal de Cs (1); i deu abstencions corresponents als membres de la corporació dels grups municipals
de JUNTS (7) i PSC–CP (3).

07  – PROPOSTA  DEL  GRUP MUNICIPAL  ESQUERRA  REPUBLICANA  DE  CATALUNYA–TORTOSA  SÍ–ACORD
MUNICIPAL PER LA REDACCIÓ D’UN PLA DE MOBILITAT URBANA I SOSTENIBLE DE TORTOSA.

Se sotmet a debat del Ple la següent  proposta subscrita pel Grup Municipal Esquerra Republicana de
Catalunya–Tortosa Sí–Acord Municipal: 

«La Llei 9/2003 de 13 de juny, de la mobilitat, en el seu article 9.1 determina sobre els plans de mobilitat
urbana (PMU), que “Els plans de mobilitat urbana són el document bàsic per a configurar les estratègies de
mobilitat sostenible dels municipis de Catalunya.”

Tot i que el municipi de Tortosa no té l’obligatorietat de tenir un PMU, la seua singularitat, quant a nombre
d’habitants  i  a  la  dispersió  dels  nuclis  de població, formada per la ciutat, cinc pobles i diferents
urbanitzacions, li confereix una complexitat de mobilitat que fa necessari tenir un PMU.

Al web de l’Ajuntament trobem un document de febrer de 2007, titulat Pla de Mobilitat de Tortosa, amb una
diagnosi i  una sèrie de propostes. I,  segons nota de premsa del 20 de juliol de 2009, l'Ajuntament de
Tortosa va encarregar la redacció d'un Pla de Mobilitat energèticament sostenible. Aquest Pla mai va ser
presentat.

Des de l’any 2009 s’ha confirmat inequívocament l’escalfament global del planeta i la necessitat d’una
transició energètica urgent que exigeix, no només deixar d’usar els combustibles d’origen fòssil, sinó una
revisió absoluta de la forma amb que ens relacionem amb el medi ambient. No és objecte de debat ja la
necessitat de reduir el consum d’energia i que aquesta sigui d’origen renovable.

És evident que repensar la mobilitat és el principal repte ecològic i social de la humanitat. I així ho recullen
diversos dels Objectius de Desenvolupament Sostenible (ODS) de l’Organització de les Nacions Unides
(ONU), específicament a l’objectiu 11 sobre ciutats i comunitats sostenibles es planteja:

11.2 D’aquí a 2030, proporcionar accés a sistemes de transport segurs, assequibles, accessibles i
sostenibles per a tothom i millorar la seguretat vial, en particular mitjançant l’ampliació del transport
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públic , posant especial atenció a les necessitats de les persones en situació de vulnerabilitat, les
dones, els infants, les persones amb discapacitat i les persones d’edat.

La Llei 16/2017, d’1 d’agost, del canvi climàtic del Parlament de Catalunya recull aquests objectius i fixa
polítiques específiques en matèria d’energia, com reduir el 32’5% l’energia usada pel 2030, però també
específicament per a mobilitat i transports. Així a l’article 24 especifica:

1. Les mesures que s'adoptin en matèria de transports i mobilitat han d'anar encaminades a reduir la
vulnerabilitat  i  les emissions de gasos amb efecte d'hivernacle, per a avançar cap a un model de
transport públic, col·lectiu i intermodal que no es basi en la tinença de vehicle privat i que fomenti l'ús
generalitzat del transport públic i altres formes de transport sostenible sense emissions de gasos amb
efecte d'hivernacle...

També, el major ús de la bicicleta, amb uns carrils bici que no estan connectats, o l’aparició dels patinets
que causen problemes en la convivència amb la resta d’usos de l’espai públic, són un clar motiu que fan
necessari l’existència d’un PMU.

A més, durant aquest mandat s’han fet obres que han afectat la mobilitat dels veïns i les veïnes de Tortosa
i també s’han anunciat noves obres i això s’ha fet sense cap tipus de planificació. Davant d’aquesta
situació, el nostre grup municipal ha reclamat repetides vegades la necessitat que Tortosa tingués un PMU
abans de començar les diferents obres.

No és seriós, dur a terme tot un seguit d’obres que afecten i modifiquen la mobilitat de la Ciutat sense tenir
el  pertinent  Pla  de  Mobilitat  Urbana  i  per  tant  sense  seguir  criteris  tècnics  a  l’hora  de  fer  aquestes
actuacions sobre la via pública, i preveure els seu impacte.

Potser per aquesta insistència, tot i no ser una de les actuacions incloses al Pla d'Actuació Municipal (PAM)
2019-2023 pel Govern municipal, al novembre passat van aprovar l’expedient de contractació del “Servei
de redacció del Pla de mobilitat urbana i sostenible de Tortosa”. Expedient que va tenir al·legacions quant al
no ajust a dret dels criteris de valoració. A conseqüència d’això, la JGL del passat 6 de març va acordar
desistir de l’expedient de contractació en el termes plantejats i iniciar un nou expedient de contractació
amb el mateix objecte i finalitat sota les directrius que resultin ajustades a dret.

Atesos els motius exposats, el Pla de Mobilitat Urbana de Tortosa no només és urgent sinó que ha de ser
ambiciós i transformador assumint els objectius genèrics següents:

• Identificar  els  punts  conflictius  de  mobilitat  i  definir  les  mesures  per  minimitzar  els  seus  efectes
negatius.

• Prioritzar  els  modes  de  transport  sostenibles  com els  trajectes  a  peu,  en  bicicleta  o  vehicles  de
mobilitat personal.

• Fomentar el transport públic col·lectiu de qualitat, econòmic i competitiu respecte del vehicle privat.
• Reformular l’ús de l’espai públic per prioritzar els espais destinats a l’ús social, la mobilitat sostenible i

el transport públic, en detriment dels vehicles privats.
• Fomentar la transició energètica cap a l’ús d’energies renovables i tecnologies no contaminants tant en

el transport públic com en el privat amb objectius ambiciosos que desemboquin al 100% renovable
l’any 2050.

Per  tots  aquests  motius,  el  grup  d’ERC Tortosa  Sí  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  proposa  l’adopció  dels
següents.

ACORDS

PRIMER.-  Instar al govern de la Ciutat a fer totes les accions necessàries perquè es puguin iniciar els
treballs per a la redacció d’un Pla de Mobilitat Urbana (PMU) adaptat a la realitat actual i els objectius de
descarbonització i transició energètica més ambiciosos.

SEGON.-  Traslladar els presents acords a les EMD de Campredó, Jesús i Bítem, als Consells dels Pobles
dels Reguers i Vinallop i a la Federació d’Associacions de Veïns de Tortosa.»

*-*-*
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Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passem al  següent  punt  de l'ordre  del  dia.  Punt  número  7,  proposta  del  Grup  Municipal  d'Esquerra
Republicana de Catalunya – Tortosa Sí - Acord Municipal, per a la redacció d'un pla de mobilitat urbana i
sostenible de Tortosa. Té la paraula el senyor Faura.”

Intervenció del Sr. Faura

“Gràcies, alcaldessa. Companys i companyes. Bé, tot i que el municipi de Tortosa, per disposició normativa,
no té l’obligatorietat de tenir este pla de mobilitat urbana, la singularitat de la nostra ciutat, per la seva
orografia, pel número d’habitants, per la dispersió que tenim dels nuclis de població, ja que Tortosa està
formada,  com  tots  sabem,  per  tot  un  seguit  de  barris,  però  a  més  per  cinc  pobles,  tenim  diferents
urbanitzacions, dic que ofereix una complexitat de mobilitat que provoca la necessitat de tenir un pla de
mobilitat urbana. I això no és ben bé que només ho diguem des d'Esquerra ara, en este moment, sinó que
el propi Ajuntament de Tortosa, anirem a la seva pagina web i ja trobem, a l'any 2007, un document titulat
«Pla de Mobilitat de Tortosa», amb una diagnosi i una sèrie de propostes. I posteriorment, podem trobar una
nota de premsa de 20 de juliol de 2009, on l'Ajuntament de Tortosa va encarregar la redacció d'un pla de
mobilitat energèticament sostenible. Curiosament, este pla mai va veure la llum. 

Des de l'any 2009 s'han confirmat, i inequívocament, els pisos pronòstics respecte a l’escalfament global
del  planeta,  i  la  necessitat  d'una transició energètica urgent,  que exigeix,  no només deixar  d’usar  els
combustibles fòssils, sinó també una revisió absoluta de la nostra manera de relacionar-nos amb el medi
ambient. És evident que repensar la mobilitat és el principal repte ecològic i social de la Humanitat, i així ho
recullen diversos dels objectius de desenvolupament sostenible de Nacions Unides, en particular el número
11, que fa referència a ciutats i comunitats sostenibles, i  diu que d'aquí al 2030, és a dir, a tocar, cal
proporcionar accés a sistemes de transport segurs, assequibles, accessibles i sostenibles per a tothom. 

També fomentar el major ús de la bicicleta, i caldria, en este sentit, uns carrils bici ben connectats, o
l'aparició dels patinets, que causen problemes en la convivència amb la resta d'usos a l'espai públic. Són
un clar motiu que fan necessària l’existència d'un pla de mobilitat urbana. 

A més, durant aquest mandat s'han fet tot un seguit d'obres que han afectat la mobilitat dels veïns i veïns
de  Tortosa,  i  això  s'ha  fet  sense  cap  tipus  de  planificació.  Davant  d'aquesta  situació,  el  nostre  grup
municipal ha reclamat, i  en este ple en reiterades vegades, la necessitat que Tortosa tinga un pla de
mobilitat  urbana,  abans de començar estès diferents obres.  Si  haguéssim disposat,  haguéssem tingut
aquest pla de mobilitat urbana, segurament haguéssem disposat de mesures preventives i correctores dels
dos problemes de mobilitat que durant estòs mesos han patit els veïns i les veïnes de Tortosa, i  totes
aquelles persones que ens visiten. Entenem que no és seriós dur a terme tot un seguit d'obres que afecten
i modifiquen la mobilitat de la ciutat, sense tenir el pertinent pla de mobilitat urbana i, per tant, sense
seguir  uns criteris  tècnics  a  l'hora  de fer  aquestes  actuacions sobre  la  via  pública,  i  preveure  el  seu
impacte. 

Pot ser aquesta insistència, tot i no estar aquestes actuacions incloses al Pla d'actuació municipal 2019-
2013 per part del govern municipal, va fer que aprovéssem el passat mes de novembre la contractació del
servei de redacció del Pla de mobilitat urbana i sostenible de Tortosa. Un expedient que va rebre tot un
seguit d'al·legacions, en particular des del Col·legi Arquitectes de la demarcació de l'Ebre, posant en valor
que els criteris de valoració no s'ajustaven a dret, i això va provocar que a la pròpia junta de govern local, el
passat dia 6 de març acordés l'auto-desistiment d'este expedient de contractació i, per tant, la necessitat
de plantejar un nou expedient de contractació del Pla de mobilitat urbana. 

Atesos tots estòs motius, el Pla de mobilitat urbana de Tortosa no només és urgent, sinó que a més ha de
ser ambiciós i transformador, assumint tota una sèrie d'objectius genèrics, i que succintament passem a
identificar: identificar els punts conflictius en mobilitat i definir les mesures per minimitzar els seus efectes,
prioritzar els models de transport sostenibles, com estratègies a peu, amb bicicleta o vehicles de mobilitat
personal; fomentar el transport públic col·lectiu de qualitat, econòmic i competitiu; reformular l'ús de l'espai
públic per a prioritzar els espais destinats a ús social amb mobilitat sostenible i el transport públic, en
detriment  dels  vehicles  privats;  o  fomentar  la  transició  energètica  cap  a  l'ús  d’energies  renovables  i
tecnològicament no contaminants, tant en el transport públic com en el transport privat. 

Per això demanem l'adopció dels segons acords: en primer lloc, instar el govern de la ciutat a fer totes
aquelles  accions  necessàries  per  tal  que es  puguen iniciar  els  treballs  per  a la  redacció  d'un pla  de
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mobilitat urbana adaptat a la realitat actual i als objectius de descarbonització i transició ecològica més
ambiciosos; i  en segon lloc, traslladar els presents acords a les EMD de Campredó, Jesús, Bítem, i els
consells dels pobles dels Reguers, Vinallop, i a la Federació d’Associacions de Veïns de Tortosa.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Arnau.” 

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, alcaldessa. Bé, estem totalment d'acord amb la moció i els seus plantejaments. La mobilitat és
un element clau en la lluita contra el  canvi climàtic,  i  l'aposta pel transport públic urbà absolutament
necessària per a reduir la presència del vehicle privat i aconseguir una ciutat més amable i saludable en
molts sentits, i especialment pel que fa a la qualitat de l'aire. 

És  incomprensible  que  s’estiguen  portant  a  terme  projectes  urbanístics  tan  importants  a  la  ciutat,
projectant-ne de nous, i les últimes setmanes de manera exagerada, amb una clara vocació electoralista,
evidentment, i que tindran un impacte tan important a la ciutat pel que fa a la seua mobilitat, i no existisca
una reflexió i planificació profundes, implicant els diferents agents polítics i socials per a l'elaboració d'un
pla de mobilitat. 

Això és incompatible amb donar suport a l'aparcament de 380 places al centre de la ciutat, que, per cert,
Esquerra també ha fet. Apostar per aparcaments és una aposta curtterminista i centrada únicament en
clau electoral. Tal com planteja la moció, s'ha de reduir l'ús del vehicle motoritzat a la ciutat, i està mesura
és totalment contrària a aquest objectiu. Com també és incomprensible i incompatible en està moció que
el govern municipal, per exemple, no done suport a la moció que vam presentar el passat ple, per tal de
crear un transport col·lectiu als polígons industrials de la ciutat, una mesura concreta per tal de millorar la
mobilitat a la nostra ciutat i reduir l'emissió de CO2. 

Estem d'acord amb què s'han de prendre mesures valentes, i prendre decisions que en molts casos poden
ser impopulars, perquè significa haver de canviar hàbits o fer canvis dràstics en la manera de desplaçar-se
per la ciutat o a l’entorn més proper, però això sempre ha d'anar acompanyat d’oferir alternatives als veïns i
a les veïnes, i d'una tasca pedagògica important. Votarem a favor de la moció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Té la paraula al senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes  gràcies,  alcaldessa.  Des  de  Ciutadans  Tortosa,  durant  tota  la  legislatura  hem  demanat  més
planificació en l'acció local. També hem demanat una planificació de mobilitat. Volem un bon coneixement
de la situació per planificar amb rigor i  executar de forma eficaç i eficient. Per tant, el nostre vot serà
favorable. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Valdés.”

Intervenció de la Sra. Valdés

“Sí, alcaldessa. Regidors, regidores. Senyor Faura, la necessitat de tenir un pla de mobilitat urbana és una
qüestió primordial per poder configurar ciutats més sostenibles ambientalment, i poder traçar recorreguts
que incloguin major facilitat als desplaçaments i connexió entre barris, tenint en compte les necessitats
ambientals que la situació actual requereix. De tots és sabut que l'escalfament global del planeta, degut a
les emissions de CO2, requereix que repensem la circulació de vehicles contaminants, per a poder reduir
els efectes nocius que els mateixos produeixen al medi ambient. Promoure la circulació de vehicles no
contaminants és un deure que tenim, ja que, com a societat, hem de deixar a les futures generacions un
planeta més net. 

També cal repensar la mobilitat pensant en les diferents intervencions urbanístiques que es produeixen a
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la ciutat i que modifiquen la configuració de la mateixa. En este sentit, les diferents obres i intervencions
que s'han dut a terme durant este mandat municipal,  i  les que es preveuen en un futur,  fa que sigui
necessari un pla de mobilitat urbana adaptat als nous canvis, com també es fa necessari promoure una
connexió adequada dels diferents carrils bici que s'han anat incorporant a la ciutat en els darrers anys,
amb la finalitat de fer més útil el desplaçament per la ciutat i entre els diferents pobles, i que el l’ús de la
bicicleta com a mitjà de transport sigui més generalitzat. Fomentar l’ús del transport públic també ha de
ser un objectiu prioritari per tal de reduir l'ús de vehicles privats contaminants. 

Per tant, entenem la necessitat de tenir este pla de mobilitat urbana adequat a les necessitats actuals de
la ciutat, i seguint criteris de sostenibilitat, i votarem a favor de la seva moció. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Jordan.” 

Intervenció del Sr. Jordan

“Sí, gràcies. Regidors i regidores. També des de Movem Tortosa donarem suport a la seua moció. Estem
totalment d'acord amb la necessitat de tindre un pla de mobilitat urbana i sostenible a Tortosa, primera,
per la situació que tenim de canvi climàtic i, per tant, perquè la ciutat també s'adapte, com estan fent totes
les ciutats en està realitat; i en segon lloc, per poder planificar de manera correcta totes les actuacions que
s'han de portar a terme durant els propers anys a la nostra ciutat. 

Estem d'acord amb els punts principals que vostès marquen,  des d'identificar  els punts conflictius de
mobilitat, definint, per tant, les mesures per a minimitzar-los, fomentar el transport públic, també prioritzar
models de transport públic alternatius, tenint en compte la situació actual, reformular l'ús de l'espai públic i
per tant, i en definitiva, fomentar la transició energètica. Però, com vostè molt bé ha dit, per a fer tot això se
necessita este pla. Un pla que sembla ser que el govern municipal va intentar portar a terme fa uns mesos,
però que per  una sèrie d'al·legacions del Col·legi  d'Arquitectes de Catalunya finalment s'ha desestimat,
perquè no estava ajustat a dret.

Per tant, entenem que abans de tirar endavant totes les accions que s'estan portant a terme a la nostra
ciutat, primer caldria tindre este pla i, a partir d'aquí, consensuar i buscar realment una planificació, en la
línia del que vostè reclamava.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula al senyor Saporta.”

Intervenció del Sr. Saporta

“Bona tarda, alcaldessa. Regidores, regidors. Primer que tot, senyor Faura, li volia fer un apunt: totes les
obres que s'han dut a terme a la ciutat contenen un pla de mobilitat fet per la policia local. No obstant,
començant la meua intervenció, li avanço que el nostre vot serà favorable a la seva moció, perquè ens
sol·licita una acció que s'està realitzant. 

És evident que la ciutat ha canviat en l'aspecte sostenible. Totes les actuacions que este govern municipal
ha desenvolupat van en la línia de la sostenibilitat i la reducció dels gasos amb efecte hivernacle. Exemple
són les obres de la plaça de l'ajuntament, carrer Barcelona, carrer Cervantes, entre altres, així com els
nous projectes com la vinguda Generalitat, Rambla Catalunya o plaça d’Alfons XII, on en totes es prioritza el
vianant, les bicicletes i els vehicles de mobilitat personal. 

Així mateix, li recordo la bonificació existent del 50 per cent en l'abonament del transport públic urbà, com
un incentiu més a la promoció de la utilització del transport públic a la nostra ciutat, i com alternativa al
vehicle privat. Cal recordar que la bonificació s'està duent a terme des de l’1 de setembre del 2022. Com
molt bé diu, al novembre passat es va aprovar l'expedient de contractació del Pla de mobilitat urbana i
sostenible de Tortosa. Aquest expedient va tenir al·legacions. En aquests moments, el nou pla de mobilitat
es troba actualment en fase de contractació. 

Per tant, tot i no entendre aquesta moció, ja que amb una simple pregunta sabrien que en poc temps es
podrà judicar el nou pla de mobilitat urbana i sostenible de la ciutat, però li votarem a favor, ja que està en
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procés de adjudicació. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Faura.”

Intervenció del Sr. Faura

“Gràcies,  alcaldessa.  Companys,  companyes.  Bé,  agraït  pel  vot  favorable  de  tots  els  grups,  per  tant,
aconseguim aprovar-ho per unanimitat. 

Senyor Saporta, que ha sigut l'únic que ha fet algunes petites crítiques, em permetrà que li conteste. Vostè
em diu:  «Abans de començar cada obra, la policia local fa un pla de mobilitat.»  Jo crec que el  pla de
mobilitat és un concepte global, no individual de cada obra sinó global de la ciutat. De totes formes, si és
així caldria millorar la seua eficàcia, perquè molt eficaç no ha estat, hem tingut seriosos problemes. 

El segon tema. Diu que no entén la moció. Home, si no tenim el pla de mobilitat, que no està contractat,
perquè vostès mateixos saben que no s’ha pogut contractar perquè els criteris que es van fixar van ser
inadequats, la moció es precisament per a contractar el seu pla i disposar-lo. Este és el sentit de la moció. 

No obstant els agraïm a tots, lògicament, el seu vot favorable en està moció. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Queda aprovada.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

08  – PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA–TORTOSA SÍ–ACORD
MUNICIPAL PER LA CONSTITUCIÓ DEL CONSELL DE CIUTAT DE TORTOSA.

Se sotmet a debat del Ple la següent  proposta subscrita pel Grup Municipal Esquerra Republicana de
Catalunya–Tortosa Sí–Acord Municipal:

«L’Estatut de Catalunya, en l’article 43, estableix el compromís dels poders públics envers el foment de la
participació:  “Els  poders  públics  han de promoure la  participació  social  en l’elaboració,  la  prestació  i
l’avaluació de les polítiques públiques, i també la participació individual i associativa en els àmbits cívic,
social,  cultural,  econòmic  i  polític,  amb  ple  respecte  als  principis  de  pluralisme,  lliure  iniciativa  i
autonomia.”

Per la proximitat a la ciutadania i el coneixement de la realitat social del territori, els ajuntaments són el
millor escenari per impulsar i fer efectiva la participació ciutadana, atès que s’hi pot establir una relació
més propera entre els ciutadans i ciutadanes, així com entre aquests i els poders públics. La implicació de
la ciutadania en la vida col·lectiva no s’ha de limitar a l’elecció cada quatre anys dels seus representants a
l’Ajuntament, sinó que cal avançar cap a una democràcia participativa que accepti i reconegui un major
protagonisme dels ciutadans en la construcció col·lectiva de la ciutat i en les decisions que l’afecten. La
implicació en els afers públics comporta un reforç de la cohesió social i del sentiment de pertinença a la
comunitat.

Amb  aquesta  intenció,  en  data  4  de  maig  de  2015,  el  Ple  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  va  aprovar
definitivament el Reglament municipal de participació ciutadana, entrant en vigor.

Si entrem en el capítol III que regula els òrgans de participació, a la secció primera es desenvolupa el
Consell de Ciutat.

L’article  31.1  ens  el  descriu  com  al  màxim  òrgan  consultiu  i  de  participació,  on  representants  de  la
ciutadania debaten amb responsables polítics i tècnics i tècniques municipals els assumptes públics de la
ciutat.
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I en el 31.2 descriu les seves funcions principals són debatre els plans d’actuació generals, canalitzar
queixes i suggeriments, emetre informes, promoure estudis i fer propostes en matèria de desenvolupament
econòmic local, planificació estratègica de la ciutat i grans projectes urbans.

L’article  32  ens  parla  de  la  composició  del  Consell,  presidit  per  l’alcalde  o  alcaldessa,  i  format  per
representants  dels  consells  sectorials  i  territorials,  regidors o regidores en representació dels grups
municipals, representació de les  organitzacions  socials,  sindicals,  professionals  i  empresarials
representatives de la ciutat, representants de les associacions inscrites al Registre municipal d’entitats,
persones d’especial rellevància ciutadana, i ciutadans o ciutadanes escollides de forma aleatòria.

I l’article 33.1 diu “El Consell de Ciutat s’ha de reunir com a mínim un cop a l’any, en sessió ordinària, i
extraordinària tantes vegades com sigui convocat per l’alcalde o alcaldessa o sol·licitat per un terç dels
seus membres”. I l’article 33.4 “El Consell de Ciutat s’ha de ser renovar a l’inici de cada mandat.”.

A data d’avui, aquest Consell de Ciutat no s’ha arribat a constituir. I estem acabant el mandat 2019-2023,
dos mandats després de la seua aprovació i no s’ha creat el Consell de Ciutat.

És important que els organismes creats amb unes determinades finalitats,  realment puguin exercir les
seues funcions, i en aquest cas, tenint en compte totes les actuacions de canvis en la ciutat que s’han
realitzat  per  part  de  l’equip  de  govern,  les  funcions  de  “debatre  els  plans  d’actuació  generals,  i  fer
propostes en matèria de desenvolupament econòmic local,  planificació estratègica de la ciutat i  grans
projectes  urbans”  són rellevants  per  garantir  una efectiva participació ciutadana en les  decisions que
afecten la ciutat.

Per  tots  aquests  motius,  el  grup  d’ERC Tortosa  Sí  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  proposa  l’adopció  dels
següents

ACORDS

PRIMER.- Instar l’Ajuntament de Tortosa per la constitució immediata del Consell de Ciutat.

SEGON.-  Traslladar els presents acords a les EMD de Campredó, Jesús i Bítem, als Consells dels Pobles
dels  Reguers  i  Vinallop,  la  Federació  d’Associacions  de  Veïns  de  Tortosa,  i  totes  les  organitzacions,
associacions i consell que n’han de formar part.»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passem  al  següent  punt  de  l'ordre  del  dia,  proposta  del  Grup  Municipal  d'Esquerra  Republicana  de
Catalunya – Tortosa Sí - Acord Municipal, per la constitució del Consell de Ciutat de Tortosa. Té la paraula el
senyor Faura.”

Intervenció del Sr. Faura

“Moltes  gràcies,  alcaldessa.  Companys,  companyes.  Bé,  efectivament,  nosaltres  demanem  que  es
constituïsca definitivament el Consell de Ciutat de Tortosa. Sabem que l'Estatut d'Autonomia, al seu article
43 estableix el compromís que han de tenir els poders públics envers el fonament de la participació. En
particular, el primer apartat d'esta norma diu que els poders públics han de promoure la participació social
en l’elaboració, la prestació i avaluació de les polítiques públiques. 

Bé, per la proximitat de la ciutadania i el coneixement de la realitat del territori, els ajuntaments som el
millor escenari per a impulsar i fer efectiva la participació ciutadana, perquè es pot establir una relació més
propera  entre els ciutadans-ciutadanes i  els  poders  públics.  La implicació de la  ciutadania en la  vida
col·lectiva no s'ha de limitar, entenem que no s'ha de limitar a l’elecció cada quatre anys dels representants
de l'ajuntament, sinó que cal avançar cap a una democràcia participativa, que accepte i reconega un major
protagonisme dels ciutadans en la construcció col·lectiva de la ciutat i en les decisions que els afecten. 

La implicació en els afers públics comporta un reforç a la cohesió social i al sentiment de pertinència a la
comunitat. I això que s'està dient aquí, entenc que el govern que ara governa la ciutat, també ho va tindre
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en compte el dia 4 de maig de 2015, ja que al ple de l'Ajuntament de Tortosa, si bé això era a les acaballes
de l'anterior..., de fa dues legislatures, de fa dos mandats, el ple de l'Ajuntament de Tortosa va aprovar
definitivament el Reglament Municipal de Participació Ciutadana, i va entrar en vigor tot just en aquella
aprovació. Al seu capítol segon regula els òrgans de participació, i en la secció primera desenvolupa, amb
tot tipus de detall, com ha de ser el Consell de la Ciutat. És a dir, es van prendre seriosament està tasca.
L'article 31 –no ho faré llarg– diu que és el màxim òrgan consultiu i de participació on els representants de
la ciutadania debaten,  amb els responsables polítics i  tècnics del  municipi,  els  resultats públics de la
ciutat.  En el  segon apartat d'este mateix  article,  diu que les funcions principals són debatre els plans
d'actuació generals, canalitzar queixes i suggeriments i emetre informes, i promoure estudis i fer propostes
en matèria  de desenvolupament econòmic  local,  planificació estratègica  de la  ciutat  i  grans projectes
urbans, i així tot un seguit d'articles que es van detallant. Estarà presidit per l'alcalde o alcaldessa, estarà
format pels representants dels consells sectorials i territorials, regidors i regidores en representació dels
grups  municipals,  hi  hauran  representants  de  les  organitzacions  socials,  sindicals,  professionals,
empresarials. Bé, absolutament definit, fins i tot entra en la definició de les vegades que s'han de reunir,
sistemes, modes, etcètera. 

Bé, a dia d'avui, això s’aprova el dia 5 de maig de 2015, el Consell de la Ciutat no s'ha arribat a constituir
mai, i estem acabant el mandat 2019/2023. És a dir, dos mandats després de la seva aprovació, no s'ha
creat este Consell de la Ciutat tan ben redactat i tan ben definit que es va contemplar en aquell reglament.
Entenem que és important, que tenia en compte totes les actuacions, sobretot en atenció al que ara s'està
descrivint, totes aquelles actuacions de canvis que hi ha hagut a la ciutat i que s'han realitzat per part de
l’equip de govern, entenem que si hi hagués hagut un consell de la ciutat, s'hauria pogut debat en els plans
d'actuació generals i fer propostes en matèria de desenvolupament econòmic, local, s'haguessen pogut
debatre els plans d’actuació generals i fer propostes en matèria de desenvolupament econòmic i local.
S’hagués  pogut  col·laborar,  com a  mínim,  en  la  planificació  estratègica  de  la  ciutat  i  en  estòs  grans
projectes urbans que s'estan generant. Per tant, hagués sigut important i hi hagués hagut una efectiva
participació de la ciutadania en totes aquestes qüestions que mos afecten a tota la ciutat. 

És per tot això que els acords que demanem són molt senzills. Simplement instar el govern de la ciutat per
a la constitució immediata del Consell de la Ciutat, perquè ja que està aprovat, no tenim per què esperar
més temps.  Està inclús definit  els  membres que el  composen.  I  en segon lloc,  traslladar tots aquests
acords a l’EMD de Campredó, de Jesús i de Bítem, i als consells de poble dels Reguers i Vinallop, i a la
Federació d’Associacions de Veïns de Tortosa, i a totes les organitzacions i associacions de consell, que
han de formar part d'este Consell de la Ciutat. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, alcaldessa. Bé, senyor Faura, li avanço que votarem a favor, però és curiós, perquè a l'últim ple
crec  que,  entre  altres  coses,  votava  en  contra  d’una  de  les  nostres  mocions,  perquè  no  es  podia
materialitzar  durant  el  mandat  actual.  I  vostès avui,  no tan sols  presenten una moció sinó  dues que,
evidentment, no es portaran a terme durant el que queda mandat. 

Però bé, entrant al contingut, des de la CUP considerem que cal apropar la vida pública a la gent, obrir
espais de decisió ciutadana reals,  entendre els mitjans de comunicació i  les noves tecnologies com a
oportunitats i eines que faciliten la participació, sense temor als resultats de les decisions, i assumint este
grau de maduresa democràtica.  D'entrada,  considerem que cal  reformar  a fons l'actual  Reglament de
Participació Ciutadana, a fi de democratitzar la política municipal. I, per altra banda, està molt bé anar
creant consells sectorials, com els que s'han creat els últims dos mesos, però la nostra percepció és que
s'ha fet com un acte propagandístic, sense voluntat real d'implicar els diferents col·lectius en les polítiques
que s'han de portar a terme en els diferents àmbits. 

La creació d'un consell de ciutat, per sí sol no és garantia de participació real si no hi ha una vocació real
d'implicar el teixit associatiu, els veïns i les veïnes, en el sistema de presa de decisions polítiques, més
enllà de les votacions que es porten a terme cada quatre anys. 

Votarem a favor de la moció, tot i  que no tenim cap confiança en què, si  es crea, tinga està voluntat
d'implicació de les entitats i els veïns i veïnes en les presa de decisions de la política municipal.”
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Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Natros creiem que les mocions que s'aproven s'haurien de legislar
sempre, ja que és la voluntat de la majoria dels representants de la ciutadania. Desgraciadament, l'equip
de govern actual  en molts casos no complix este mandat.  Per  tant,  el  nostre vot serà a favor.  Moltes
gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Bel.”

Intervenció de la Sra. Bel

“Gràcies, alcaldessa. Regidors i regidores. Senyor Faura, efectivament, els consells de ciutat són òrgans de
participació ciutadana i, per tant, un reflex de la societat civil i de les associacions i entitats que conformen
la ciutat. També és cert que la creació d'este òrgan està contemplada al ROM aprovat en el mandat 2015-
2019.  Des  de  llavors,  s'han  creat  diferents  òrgans  de  representació  sectorial  com són  el  Consell  de
Participació de Dones, el  Consell LGTBI, i  ara, més recentment, el Consell  de Salut i  el d'Infants,  si no
recordo malament.  Tots  en este  darrer  mandat  municipal  2019-2023. En l'anterior  mandat,  on vostès
ostentaven representació al govern, no recordo si se'n va a crear cap, però vaja, independentment d'esta
consideració, des del Grup Municipal del PSC estem a favor de la creació del mateix i, per tant, votarem a
favor de la moció. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Vallespí.”

Intervenció del Sr. Vallespí

“Regidores i regidors, creiem i compartim el que l'article 43 de l'Estatut de Catalunya estableix referent a
l’important compromís dels poder públics municipals envers el foment de la participació de la ciutadania,
amb un seguit d'accions per posicionar la població en la presa de decisions o consultes, i, sobretot, que ho
siguen amb criteris democràtics per mitjà dels consells de ciutat, i molts d'altres.
 
Malauradament, aquí, a la nostra ciutat, no hem tingut la sort de poder deixar que les tortosines i els
tortosins poguessin participar en l'elaboració, per uns mitjans tan democràtics com són els anomenats
consells, en els fulls de ruta a seguir de tants i tants assumptes públics del nostre municipi. Així ens va.
Potser avui ens voldran fer callar amb l'excusa d'haver dut a la pràctica uns quants consells ara, al final del
mandat, després de setze anys de govern, i havent tingut silenciada i callada la ciutadania. Recordar que
ha estat al mes de febrer la posada en funcionament dels mateixos, i sempre sense cap criteri democràtic,
donat  que els  ciutadans cridats  mai  han representat  percentualment  els  diferents  partits  polítics  que
formem el plenari. Al contrari, tots escollits a dit per l'equip de govern, pràctica molt habitual pel que fa
referència a criteris de participació en comissions, i/o ara en els consells. Democràcia zero. 

Recordar –i amplio aquell treball que es va fer el 2015– que al primer ple ordinari d'aquest mandat, el dia
1 de juliol de 2019, es va presentar la moció per crear el Consell de Ciutat. Important fer-los memòria a
totes  i  tots  vostès,  i  també  als  set  membres  de  l'equip  de  govern,  que  la  moció  es  va  aprovar  per
unanimitat. Ja han passat quatre anys, i, al calaix, on estan dormint com tantes altres mocions aprovades i
mai executades, habitual i freqüent en este govern. 

Per tot això, el nostre grup, el Grup Municipal de Movem Tortosa, ens posicionem a favor de la seva moció.
Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula la senyora Espuny.”
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Intervenció de la Sra. Espuny

“Alcaldessa, regidors, regidores. Senyor Faura, ja li avanço que votarem a favor de la seva moció. La creació
del Consell de Ciutat és una acció que s'emmarca dins de les més de 700 actuacions del Pla d'Actuació
Municipal d'aquest govern, i tenim previst constituir-lo. Des de Junts per Tortosa apostem per la participació
ciutadana dels diferents col·lectius, per tal d’elaborar propostes i millorar la nostra ciutat. Com ja sabrà, ja
s'han constituït el Consell de la Infància, el Consell de Dones, el Consell de la Gent Gran, el Consell LGTBI,
el Consell de Salut, i també s'ha renovat el de Serveis Socials. I també constituirem el Consell de la Ciutat
de Tortosa. Per tot l'exposat, hi votarem a favor.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Faura.”

Intervenció del Sr. Faura

“Molt gràcies, alcaldessa, companys i companyes. Bé, senyor Arnau, té raó vostè, que l'altra vegada li vam
votar que una moció perquè no es podia materialitzar. Però aquí, si em permet, l’excepció de la moció, i
mos ha costat plantejar una moció en este sentit, li explico. Mire, és que va ser el dia 6 de març passat que
tot just la junta de govern local va auto-desistir de l'expedient per contractar el Pla d'Actuació Municipal.
Clar, el 6 de març, el primer pla que tenia era este, per això li he fet ara. 

I quant al tema de l'actual Consell de la Ciutat no és ociós, perquè el Consell de la Ciutat no només està
format pels polítics, sinó que està format pels polítics i gent del carrer. Per tant, si ara ho organitzem, i es
pot fer  perfectament,  perquè el  Reglament és vigent,  si  ara ho organitzem, ja no haurem de tornar  a
discutir, com deia el senyor Vallespí, que la primera moció que es va aprovar en este ple d’este mandat era
el  Consell  de  la  Ciutat,  i  no  haurem de tornar  a  discutir,  perquè  ja  estarà  en marxa  i  es  continuarà
treballant. És a dir, una miqueta per anar guanyant temps. 

En relació amb la companya de Movem i a la companya de Junts per Tortosa, que em feien referència als
nombrosos consells que s'han generat, i de pas, per fer currículum, a la senyora Maria Jesús Viña, mentre
va  ser  regidora  d’este  ajuntament,  va  posar  en  marxa  el  consell  participatiu  LGTBI,  no?  Tothom  ha
participat. Del que es tracta no és del que han fet, sinó del que hem de fer. i el que hem de fer és posar en
marxa este Consell de la Ciutat. 

Per tant, agraït pel vot unànime de tot el plenari, i  satisfet doblement, perquè les dues mocions s'han
aprovat amb unanimitat. Vol dir que anem en línia, eh?, que ho estem fent bé. Gràcies.” 

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Queda aprovada.” 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

09 – PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL CIUTADANS–PARTIDO DE LA CIUDADANÍA PER FER DE FERRERIES
UN BARRI DE PRIMERA.

Se sotmet a debat  del  Ple  la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup Municipal  Ciutadans–Partido de la
Ciudadanía:

«ATÈS  que  L’Estatut  d’Autonomia  de  Catalunya  aprovat  l’any  2006,  en  el  seu  article  84  marca  les
competències  pròpies  dels  municipis  les  quals  han  de  ser  exercides  per  aquestes  entitats  en  plena
autonomia, subjectes al control de la constitucionalitat i legalitat. En particular en el seu apartat 2  en el
punt c explicita la ordenació i la prestació dels serveis bàsics de la comunitat.

ATÈS que l’article 25, apartat 2 subapartat j de la llei 7/1985 de 2 d’Abril, reguladora de les  Bases del
Règim local, determina que el Municipi exercirà en tot cas com a competències pròpies, en els termes de la
legislació de l’Estat  Espanyol  i  de la Comunitat  autonòmica de Catalunya,  la protecció de la salubritat
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pública.

ATÈS que l’estat de brutícia i poca salubritat dels carrers que provoca perjudicis als ciutadans, disminuint la
qualitat  de vida dels tortosins,  podem posar  com exemple  alguns carrers   de ferreries en la  zona de
l’Avinguda Colom, C/ Sebastian el Cano, C/Alcanyis, C/Marques de Comillas, Travessera de Francisco de
Pizarro.

ATÈS  que, les grans obres, només s’han realitzat a Tortosa Centre, com la plaça de l’Ajuntament, el C/
Cervantes i la plaça de la Catedral ara es el moment de millorar l’antiga plaça Joaquim Bau, creant un
aparcament soterrat i una plaça on puguin disfrutar les persones, amb zones vianants saludables amb
arbrat i completar les zones infantils existents.

Es per aquest motiu que el Grup Municipal de Ciutadans-Partido de la Ciudadania ( Cs) elevem al ple de
l’Ajuntament de Tortosa la següent:

PROPOSTA D’ACORD

PRIMER. Que es procedeixi a la implantació de un pla de xoc de millora de la neteja al BARRI ferreries i de
tot el municipi en general, amb la implantació de diferents mesures:

1.-  Posar mes papereres, amb protecció per evitar la tirada de bosses de brossa.
2.- Implementar una xarxa d’agents cívics per informar als usuaris del bon us de la via pública.
3.- Fer campanyes de conscienciació a la població per millorar la neteja. Amb diferents idiomes per que
arribi a tota la població
4.- Posteriorment, fer campanyes sancionadores a qui no compleixi amb els reglaments municipals de
la utilització de la via pública.

SEGON.   Que es millore la qualitat de vida de tots els tortosins, i en especial la gent de    ferreries creant
un barri net, inclusiu i saludables.

TERCER.  Que es remprenguen els tràmits per la construcció d’un aparcament soterrat a la antiga plaça
Joaquin Bau de Ferreries, que ja l’any 2011 es va fer el projecte.

QUART. Que la gestió del aparcament es puguin determinar places per llogar mensualment, i places amb
preus reduïts per veïns, professorat dels instituts i usuaris de la clínica Terres de l’Ebre.

CINQUENA. Que es comuniqui el present acord, de manera telemàtica, la associació de veïns de Ferreries.»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Passem  al  següent  punt  de  l’ordre  del  dia,  proposta  del  Grup  Municipal  Ciutadans  -  Partido  de  la
Ciudadanía, per tal de fer de Ferreries un barri de primera. Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Bé, la nostra moció és per a fer de Ferreries un barri de primera, com
volem que siguin tots els barris de la ciutat.  Per a natros, l’estat de brutícia i  poca salubritat d'alguns
carrers provoca perjudicis als ciutadans, hem tingut queixes de diferent gent que viu a diferents carrers,
que disminuïx la seva qualitat de vida. Podem posar algun exemple de Ferreries, com l’avinguda Colón,
carrer Sebastián Elcano, carrer Alcanyís, Carrer Marqués de Comillas, travessera Francisco Pizarro. De totes
aquestes  hem  rebut  queixes  perquè  falta  neteja,  falta  millorar  la  il·luminació,  i  hi  ha  una  sèrie  de
problemàtiques que ens han anat manifestant.

També, atès que les grans obres que s'han realitzat a Tortosa han sigut bàsicament al centre, com la plaça
de l’Ajuntament, el carrer Cervantes i la plaça de la Catedral, que també volem posar en valor que gràcies a
la nostra modificació pressupostària es van poder fer estès obres, ara és el moment de millorar també
l'antiga plaça Joaquim Bau, o actualment dita 1 d'Octubre, que era un aparcament soterrat, i una plaça que
es pugui  disfrutar per  les  persones,  zones de vianants  saludables,  amb arbrat,  i  completar  les  zones
infantils existents. 
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Per a tot això,  des del  Grup Municipal  de Ciutadans demanarem els següents  acords.  Primer,  que es
procedisca a una implantació d'un pla de xoc de la millora de neteja, del barri de Ferreries i de tot el
municipi en general, amb la implantació de diferents mesures; posar més paperers amb protecció, per
evitar la tirada de bosses d’escombraries; implementar una xarxa d’agents cívics per informar els usuaris
del bons ús de la via pública. Este punt 1 de posar les papereres amb protecció per evitar la tirada de
bosses d’escombraries, jo suposo que tots heu rebut fotos amb la paperera normal i corrent, amb bosses
d’escombraries a dins que impedixen que l’altra gent puga tirar les petites bosses. Llavors, com que això és
una queixa retirada, i  que des del barri  de Ferreries en molts casos passa, doncs per això ho posem.
Implementar una xarxa d’agents cívics per informar els usuaris del bon ús de la via pública; fer campanyes
de conscienciació a la població per a la millora de la neteja, en diferents idiomes, per a què arribi a tota la
població; posteriorment, fer campanyes sancionadores a qui no complisca amb els reglaments municipals i
la utilització de la via pública. 

El segon punt és que es millore la qualitat de vida de tots els tortosins, i en especial la gent de Ferreries,
creant un barri net, inclusiu i saludable, que això ho hem demanat en diferents mocions, i ho tornem a
demanar. I que es reprenguin els tràmits per a la construcció d'un nou aparcament soterrat a l'antiga plaça
Joaquim Bau, de Ferreries, que ja vam fer a l'any 2011 des d'este ajuntament.  El projecte ja està fet,
simplement seria emprendre’l. I després, a més d’emprendre’l d'una forma amb gestió privada, com es
volia emprendre el 2011, nosaltres proposem fer una gestió d’aparcament municipal en què es puguin
determinar les places que hi haurà mensualment, amb places amb preus reduïts per a veïns, professorat
dels instituts i usuaris de la clínica Terres de l’Ebre. 

I l'últim punt és que es comuniqui el present acord de manera telemàtica a les associacions de veïns de
Ferreries. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Bé, nosaltres, com sempre, votarem en contra de la moció, perquè no volem contribuir a blanquejar la
imatge d'un partit que pacta en l'extrema dreta de diversos municipis de l'Estat, i alimenta la confrontació a
la societat catalana a través de la criminalització de l'independentisme i la judicialització de la política.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Piñol.”

Intervenció del Sr. Piñol

“Senyora alcaldessa, regidors, regidores, bona tarda. Senyor Albacar,  des del Grup Municipal Socialista
portem  molts  anys  reivindicant  la  necessitat  de  tenir  una  ciutat  neta  i  endreçada.  Això  comporta,
efectivament, que hi hagi una adequada neteja dels carrers i places, que el mobiliari urbà estigui en les
millors condicions, que tinguem una correcta il·luminació, que l'aparcament sigui el suficient i que puguem
gaudir després verds per passejar. Això hem reivindicat no només per al barri de Ferreries sinó per a tota
Tortosa, els seus barris i els seus pobles. Durant aquest darrer mandat, ha estat un tema recorrent, com
també ho ha estat  en els anteriors,  prova inequívoca que el  manteniment  de la  ciutat  és el  principal
problema per a la majoria de tortosins i tortosines. 

Respecte als acords que presenta en la moció, des del Grup Municipal Socialista, en l'anterior mandat ja
vam presentar alguna iniciativa amb relació als aparcaments al voltant de la plaça 1 d'Octubre. També vam
demanar l'eliminació d'hores del parquímetre en determinades franges horàries i dies de la setmana. És
evident que el barri de Ferreries compta amb un nucli de població molt important. És un dels barris més
grans de la ciutat, si no el més gran. També compta amb diferents equipaments de serveis sanitaris o
d'Administració pública, que fan que siga un barri que rep cada dia una afluència de gent molt important. 

Cal treballar per  fer de Ferreries un barri  més amable i  dotat de més aparcaments. Cal augmentar la
freqüència  de neteja  i  també cal  fer  més  pedagogia,  amb gent  cívics  que  informen i  assessoren  les
persones en la matèria de bon ús de la via pública i de possibles sancions, si no es compleix la normativa.
Tenir  barris  de  primera  és  una responsabilitat  de  l'Administració  local,  que  ha de  posar  els  recursos
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necessaris, però també en el civisme de les persones, que al nostre dia a dia poden, amb petites accions,
ajudar a que això siga possible. El nostre vot és abstenció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Rima.”

Intervenció del Sr. Rima

“Sí, gràcies. Bé, senyor Albacar, es fa difícil votar en contra d'una cosa tan evident, el barri de Ferreries, i
com deia el company socialista, a la resta de barris de Tortosa. Sobta una miqueta que es faci al barri de
Ferreries només, i sobta la manera d'utilitzar el que són les mocions parlen tant extens com el que vostè
demana.  Vostè mateix  diu:  «No a Ferreries sinó a la  resta de barris  de Tortosa»,  però ho focalitza en
Ferreries.  Desconec si  és un tema de l'anàlisi  dels  resultats anteriors  electorals,  o  és un tema que a
Ferreries viu molta gent, hi ha eleccions d'aquí dos mesos i, home, doncs és interessant fer marcar que
estem parlant de Ferreries. 

Em sobta encara més un segon punt que diu..., vaja, ho diré exacte, per no equivocar-me. Una cosa així
com «que es millore la qualitat de vida de tots els tortosins, i en especial els de Ferreries». No sé per què ha
de ser especial els de Ferreries. Que es millore la qualitat de tots els tortosins, a tot arreu, no només a
Ferreries. Però, en fi, com que són mesures que són vàlides per a Ferreries, per al Temple, per al Rastre i
per on siga, mos abstindrem, no podem votar a favor però sí mos abstindrem. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Bel.”

Intervenció del Sr. Bel

“Gràcies, alcaldessa. Regidores i regidors. Senyor Albacar, Ferreries ja ho és, un barri de primera. Té dos
centres sanitaris, dos instituts, dues escoles, una zona esportiva, està ple de botigues i és un dels barris
més poblats de Tortosa.  Però encara es pot millorar més per  a què siga més d’això.  El  que li  falta  a
Ferreries és un aparcament per donar servei a la gent que hi viu, a la gent que va al metge, a la gent que
practica l'esport o als pares que porten els xiquets i xiquetes al col·legi. Natros estem a favor de millorar
l'aparcament al barri de Ferreries, com també a tota la ciutat. Com hem manifestat diverses vegades al
llarg de la legislatura, incloses propostes gràfiques, i li votarem a favor de la moció. 

Però voldria recordar, a moda d’apunt, el que publicava el Punt Avui el 26 d'octubre del 2009. «No podíem
treure a concurs les obres sense tenir abans un projecte bàsic amb el nombre de places del pàrquing i el
disseny de com ha de ser la nova plaça», assegurava la regidora d'Urbanisme, Meritxell Roigé. Per tant, a
principis d'octubre del 2019, s'entén, l'empresa municipal de gestió urbanística GUMTSA va adjudicar, per
poc més de 161.000 euros, el contracte per fer la redacció del projecte bàsic del pàrquing i de la plaça
Joaquim Bau. Un projecte, segons publicat en nota de premsa el 22 del 7 del 2010 per l'Ajuntament de
Tortosa, un projecte que, juntament amb la nova piscina i el complex d'aigües, s’encarregaria a la mateixa
empresa, amb un pressupost d’execució de material de 20 milions d’euros, on tots els grups municipals hi
van votar a favor excepte un regidor d'Iniciativa – Els Verds, que s’hi va tenir. 

La fitxa tècnica era la següent: el contracte era a Arquitectura en Tránsito, d’Alonso Balaguer i Associats,
coneguts per molts arquitectes; honoraris de projecte eren 360.000 euros de piscina, per el projecte de la
piscina; 161.000 euros per la plaça del pàrquing; total, 520.000 euros. Ja ho veu, senyor Albacar, han
passat 13 anys, el pàrquing no s'ha fet, la plaça no s’ha arreglat, i els 520.000 euros sí que es van gastar,
que és aproximadament el que costen uns terrenys per fer un nou hospital. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Tomàs.”

Intervenció del Sr. Tomàs

“Gràcies, alcaldessa. Regidores, regidors. Després de «yo he venido a hablar de mi libro», em centraré en la
moció que ens ha proposat el senyor Albacar. 
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És evident que avui hauríem d’esmenar tota la moció i votar-li en contra. Començarem pel títol de la moció.
Ferreries, a l’igual que a la resta de barris de la ciutat i pobles, és de primera, i ha de quedar clar que el
tracte i consideració als barris i pobles de la ciutat és per igual, i no amb la desconsideració que vostè
planteja avui a la seva moció. 

És curiós que presenti avui aquesta moció, després d'un cap de setmana de visita a l'espai Joan Moreira, a
l'antiga Indo, a l'Hotel  d'Entitats de Quatre Camins,  o al  nou equipament de l'edifici  de Sant Antoni,  a
l'estadi municipal,  per  a activitats formatives i  de direcció de les entitats esportives,  i  just a la recent
presentació del projecte de la nova rambla Catalunya. També just després de la presentació de la licitació
de la nova rampa de baixada i pujada de la Via Verda per l’avinguda de l'Estadi, que permetrà una millor
connexió de la Via Verda i els carrils bici que porten als centres educatius i complex Win. Complex Win que,
per cert, referent esportiu de la ciutat, emplaçat precisament al barri de Ferreries, senyor Albacar. I també
presentat recentment el Camí de Sirga, que ens portarà des del parc Lluís Companys fins el poble de Jesús.

També  coincideix  en  el  temps  amb  la  presentació  per  part  de  l’alcaldessa  de  200  noves  places
d’estacionament gratuïtes, també al barri de Ferreries. I tot això amb la consolidació de les prop de 400
places també gratuïtes d'aparcament dels pàrquings en superfície de l’avinguda de l'Estadi, del Camí dels
Codonyers, de la rambla Pompeu Fabra, de l’avinguda Marcel·lí Domingo i del carrer Ramon Llull a Quatre
Camins, aquest últim just a tocar dels terrenys comprats per l'ajuntament,  on anirà el nou hospital  de
referència de les Terres de l'Ebre. 

També s'han realitzat des del principi de mandat diferents intervencions en voreres, asfaltatges, millores
d’enllumenat i noves plantacions d'arbrats, com per exemple el nou arbrat de la plaça Francesc Macià, les
voreres del carrer Alcanyís, amb la renovació de tot l'enllumenat i l'asfaltat, les voreres i asfaltat del carrer
Alfara, les voreres i nou enllumenat de la plaça 1 d’Octubre, la plantació d'arbrat i noves lluminàries de
l’avinguda  Colón,  la  millora  de  voreres  i  escocells  de  la  rambla  Pompeu Fabra.  Em falta  fins  i  tot  la
respiració, senyor Albacar. L'obra contínua en supressió de barreres arquitectòniques, les voreres del carrer
Pina, Amor i Masdenverge, i un llarg etcètera de petites intervencions en molts espais del barri. 

En breu també incorporarem elements de joc al  parc  Lluís Companys,  i  realitzarem obres de millora i
ampliació i implantació d'arbrat a la plaça Francesc Macià, entre d'altres. I aquest repàs que ara fem de
Ferreries el podríem fer de la resta de barris i pobles de la ciutat. I vostè mateix s’adonarà de la tasca
important duta a terme, malgrat els bloquejos per part d'alguns grups de l'oposició, als pressupostos i
inversions d'aquest mandat. 

Per tant, a la evidència que Ferreries ja és un barri de primera, no li donem suport a la seva moció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies. Veig que vos ha impactat això del títol de la moció, un barri de primera, vos ha impactat.
Bé, la veritat és que la percepció... Ojalá el senyor Domingo Tomàs tingués habilitat per explicar aquestes
coses a tots els ciutadans de Ferreries, perquè la percepció que ells tenen no és la mateixa. Ells creuen que
les vostres actuacions són simplement  parches per acontentar quatre veïns que s'han queixat d’alguna
cosa. Són simplement parches. Això és el que creu la gent que s’ha posat en contacte amb nosaltres del
barri de Ferreries. Segurament hi haurà molta gent de molts tipus i cadascú pensarà el que voldrà. 

Després, per contestar una mica, m'ha agradat molt la defensa que ha fet el senyor del PSC de la nostra
moció, perquè mos ha defensat totalment, i al final ha decidit votar una abstenció quan ho ha defensat
millor inclús que jo. M'ha agradat molt la seva intervenció. 

I després, les abstencions, també agraïm les abstencions, perquè veuen que realment sí que fa falta. Tenim
molt  marge  de  millora  a  tots  els  barris,  especialment  al  de  Ferreries,  i  això  els  senyors  d'Esquerra
Republicana ho han detectat i per això han votat l'abstenció. I finalment, vull agrair als de Movem el seu vot
favorable. Al final, el que natros portem a l'ajuntament, a tots els plens i totes les mocions, és simplement
el que mos diu la gent de cadascun dels barris dins de Tortosa, i natros intentem plasmar la seva veu aquí,
al ple. 
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Senyor Domingo, per favor, intenti explicar millor totes les seues accions, i així la gent estarà més contenta.
Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Queda rebutjada la moció.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda rebutjar  a proposta amb sis vots a
favor, corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de MT–MTE–ECG (5) i Cs (1); vuit
vots  en  contra  corresponents  als  membres  de  la  corporació  dels  grups  municipals  de  JUNTS  (7)  i
CUP–AMUNT (1); i  sis abstencions corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de
ERC–TS–AM (3) i PSC–CP (3).

10  – PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CIUTADANS–PARTIDO  DE  LA  CIUDADANÍA  DE  MESURES  PER
AFAVORIR LA CONCILIACIÓ LABORAL I FAMILIAR.

Se sotmet a debat  del  Ple  la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup Municipal  Ciutadans–Partido de la
Ciudadanía:

«Desde el grupo municipal de Ciudadanos (Cs) hemos observado como la pandemia del COVID-19 no solo
ha alterado en todo el planeta el cómo y el dónde los trabajadores acuden a sus respectivos puestos de
trabajo,  sino que también,  en muchos casos,  les  ha hecho plantearse cuándo y por  qué deberían de
considerar el trabajo como su primera opción de cara a recuperar tiempo y dinero para poder atender sus
responsabilidades familiares.

A modo de mero ejemplo, de acuerdo con la Oficina Nacional de Investigación Económica (NBER) de la
primera  potencia  económica  mundial,  entre  los  años  2019 y  2022 el  número  de  horas dedicadas  a
trabajar por los trabajadores estadounidenses descendió en 33 horas al año de media, por cabeza.

Y mientras que los índices de renuncias laborales crecieron un poco durante la pasada década, algunos
factores traídos por la pandemia (tales como el teletrabajo, el agotamiento, el temor de los ciudadanos,
etc.) han llevado a la gente a cuestionarse hoy en día muy seriamente qué aportan y qué obtienen  de sus
ocupaciones profesionales.

La elevada inflación actual y el coste generalizado de la vida han hecho que el valor monetario que la gente
le da al tiempo sea también más elevado. Es por ello que muchas empresas comienzan ya a plantearse
cada vez más la cuestión de cómo asegurarse de que sus trabajadores tengan una vida plena fuera del
trabajo, mientras sigan cumpliendo con sus obligaciones laborales.

Debido a estas preocupaciones por su fuerza laboral, muchos empleadores  han comenzado ya a escoger
diversas  alternativas  tales  como las  pruebas  con  semanas  laborales  de  4  días,  como días  libres  de
reuniones, estrategias para ahorrar tiempo, o viernes de jornada reducida. Incluso están llegando a ofrecer
determinadas bonificaciones para poder mantener a sus plantillas.

Ante este panorama, la búsqueda de una mejor conciliación de la vida familiar  con la laboral  se está
convirtiendo en una demanda cada vez  más creciente,  siendo una de las soluciones la  propuesta de
semana laboral flexible que introdujeron los liberales en Alemania hace ya varias décadas y que se ha
instaurado como un modelo de éxito,  puesto que ya se encuentra siendo estudiado y testeado por  la
Comisión Europea.

Dicho  sistema se  basaría  en  establecer  dentro  de  la  jornada  laboral  una  serie  de  horas  fijas  al  día
destinadas a las reuniones y/o a la interacción interna entre los empleados, quienes dispondrían del resto
del día y de la semana para acomodar las horas que les restaran hasta completar su horario, en función de
sus diferentes necesidades personales o familiares.

En Ciudadanos (Cs) creemos que nuestro país debe de abanderar este proceso de cambios y actualizar a
los nuevos tiempos su presente normativa  en materia laboral, de cara a afrontar los retos derivados de
este fenómeno social que está afectando a numerosas familias españolas en general y a aquellas más
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desfavorecidas en particular.

Así, en el marco de nuestras medidas para poder ayudar y proteger a las familias, proponemos la adopción
del sistema de la semana laboral flexible, para garantizar así que todas las familias puedan desarrollar
libremente sus respectivos proyectos de vida que decidan con total libertad, con igualdad de oportunidades
y con autonomía plena.

Se trataría de una propuesta basada en el modelo liberal y que es 100% viable y europea, ya que su
modelo en Alemania lleva aplicándose con gran éxito desde finales de los años 90 del pasado siglo. La
misma consistiría en que desde las instituciones públicas españolas, de la mano de las empresas, se
garantizara una franja fija mínima limitada del horario laboral, para que después el trabajador pudiera
dividirse su tiempo durante el día y la semana. 

Con ello se buscaría garantizar un tiempo mínimo de interacción en los entornos laborales y facilitar a los
trabajadores la libre disposición del resto de su respectiva jornada laboral, permitiéndoles así el poder
romper con la rigidez de la actual jornada profesional y controlar de forma más efectiva y soberana  su
tiempo de cara a lograr una mejor conciliación con sus familias.

Tal  y  como  se  sustenta  en  el  mencionado  modelo  alemán,  se  establecería  un  tiempo  de  presencia
obligatoria, con libertad para cumplir con el resto. Ello no implicaría una pérdida de horas trabajadas ni
tampoco de salario, por lo que sería una propuesta europea perfectamente traducible a la realidad laboral
española, en función siempre del puesto de trabajo en cuestión, y que solo requeriría de una pequeña
modificación normativa para su instauración, sin necesidad de proceder a grandes cambios legislativos.

En el centro de ésta propuesta estaría el propio individuo y su derecho a organizar su tiempo de la manera
en que así lo decidiera, ya que el objetivo sería otorgarle más herramientas de libertad y de autonomía
individual a las personas para que tengan la capacidad de repartirse el tiempo cómo  consideren oportuno,
permitiendo que cada trabajador sea libre de acogerse o no a este modelo únicamente en función de lo
que le convenga o considere mejor para sí mismo y para las necesidades de su familia.

Otra de las medidas que, desde nuestro grupo municipal, proponemos que se pongan en marcha, con la
meta puesta en favorecer una mayor conciliación familiar, es que los menores tengan acceso a toda una
serie de servicios, tal como transporte escolar, clases extraescolares y comedor sin suponer un esfuerzo
económico desmesurado para las familias, que merecen tener las mismas oportunidades de acceso a esas
becas  infantiles  sin  que  nadie  les  tenga  que  decir  a  qué  colegio  o  instituto  deben  de  llevar  a  sus
respectivos hijos. Por ello, apostamos por deducciones del 100% en el IRPF para el transporte y comedor
escolar, así como las actividades extraescolares, en aras de la conciliación y del desarrollo de todo tipo de
capacidades por parte de los niños.

También proponemos que se garantice la existencia de becas infantiles que cubran el 100% del coste de la
guardería para aquellos que se queden fuera de la red pública, habida cuenta de factores tan diversos
como la renta o la propia inexistencia de plazas.. Porque, a pesar de que la educación infantil es el período
más importante para el desarrollo social y profesional de nuestros  hijos, estamos viendo como en algunas
comunidades autónomas existen iniciativas relevantes (como los cheques guardería) que en otras regiones
no existen Por ello, nos encontramos ante una situación de desigualdad social enorme, en donde cada
familia ve sus oportunidades depender del código postal  en el  que viva, sin posibilidades,  recursos ni
libertad para enviar a sus hijos donde deseen en un período tan importante para su desarrollo. 

Porque, como ha manifestado el pasado domingo nuestra portavoz nacional, Patricia Guasp, "No es fácil
cuando  a  las  mujeres  nos  dicen   de   conciliar.  Hemos  vivido  la  realidad  de  que  las  reducciones  y
excedencias  nos  las   cojamos  las  madres.  No  queremos  que  nos  penalice  ser  madre".  De  ahí  que
queramos proponer estas medidas ambiciosas para que las familias puedan recuperar su tiempo y su
dinero.

Así,  por  todo lo  anteriormente  expuesto,  el  grupo municipal  de  Ciudadanos (Cs)  propone al  Pleno del
Excmo. Ayuntamiento de Tortosa la adopción de los siguientes acuerdos por parte del equipo de gobierno:

PROPUESTAS DE ACUERDO

1. Que el Excmo. Ayuntamiento de Tortosa inste al Ministerio de Trabajo y Economía Social del Gobierno de
España a que adopte las medidas necesarias para garantizar que los ciudadanos recuperan el  control
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sobre su tiempo  gracias a una jornada laboral flexible.

2.  Que el  Excmo. Ayuntamiento de Tortosa inste al  Gobierno de la Generalitat  de Catalunya a que se
bonifiquen las  actividades  extraescolares,  así  como el  comedor  y  el  transporte  escolar  mediante  una
deducción del 100% del IRPF en el tramo autonómico.

3. Que el Excmo. Ayuntamiento de Tortosa inste al Ministerio de Educación y Formación Profesional del
Gobierno de España a que desarrolle un programa de becas infantiles para aquellas familias que no han
tenido acceso a la red pública de escuelas infantiles»

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Passem  al  següent  punt  de  l'ordre  del  dia.  Proposta  del  Grup  Municipal  Ciutadans  -  Partido  de  la
Ciudadanía, de mesures per afavorir la conciliació laboral i familiar. Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Bé, portem una moció per fer mesures per afavorir la conciliació
laboral i familiar. Natros el que busquem és millorar la conciliació de la vida familiar amb la laboral, que ara
s'està  convertint  en  una  demanda  social  cada  vegada  més  creixent.  Natros,  dins  del  grup  liberal
d'Alemanya, allí es va plasmar i ha tingut un èxit. Este sistema es basaria en establir, dins de la jornada
laboral, una sèrie d’hores fixes al dia, destinades a reunions, interacció interna dels empleats, i després
disposarien de la resta del dia i de la setmana per acomodar les hores de la manera que els anés millor, en
funció de les seues diferents necessitats, tant personals com familiars. 

A Ciutadans pensem que el nostre país ha d’abanderar este procés de canvi i actualitzar els nous temps a
la normativa laboral, de cara a afrontar estòs reptes derivats del fenomen social, ja que cada vegada més
famílies espanyoles demanen està conciliació. Volem afavorir les persones, i que cada vegada les persones
siguen més lliures. D’això és del que es tracta. 

Dins d’este marc, les nostres mesures i per poder ajudar i protegir les famílies, proposem l’adopció d'un
sistema laboral flexible, per garantir així que totes les famílies puguen desenvolupar lliurement els seus
respectius projectes de vida que decidissin, amb tota llibertat, amb igualtat d’oportunitats i amb autonomia
plena. Es tracta d'una proposta basada en el model liberal, que és 100 per cent viable i europeu, ja que es
va aplicar  a  Alemanya  amb molt  d'èxit  a  finals  de  l’any  90.  Consistix  en  què  des  de  les  institucions
públiques espanyoles,  juntament  amb les  empreses,  es  garantitze  una franja fixa  mínima limitada de
l'horari  laboral  perquè  els  treballadors  puguen  administrar  el  temps  de  la  manera  que  vegin  més
necessària. Tot això se sustenta en el model alemany. S'establiria un temps de presència obligatori, amb
llibertat de complir la resta, sempre amb el mateix horari laboral i amb el mateix sou, evidentment. 

També  volem  remarcar  que  en  el  centre  d’esta  proposta  sempre  està  en  l'individu  i  en  el  seu  dret
d'organitzar el seu temps en la manera que ell vulga. 

Per acabar,  direm els punts que natros proposem en este acord: que l'Ajuntament de Tortosa inste el
Ministeri de Treball i Economia Social del Govern d'Espanya a què s'adopten les mesures necessàries per
garantir que els ciutadans puguin recuperar el control del seu temps gràcies a la jornada laboral flexible;
també, que l'Ajuntament de Tortosa inste el Govern de la Generalitat de Catalunya a què bonifique les
activitats extraescolars, així com el menjador i el transport escolar, mitjançant una deducció del 100 per
cent de l’IRPF en el tram autonòmic; i que l'Ajuntament de Tortosa també inste el Ministeri d'Educació i
Formació Professional del Govern d'Espanya perquè desenvolupi un programa de beques infantils per a què
aquelles famílies que no han tingut accés a la xarxa d’escoles infantils puguen accedir-hi. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del senyor Arnau

“Gràcies. Votarem en contra per l’exposat anteriorment.”
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Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Bel.”

Intervenció de la Sra. Bel

“Gràcies, alcaldessa. Regidors , regidores. Senyor Albacar, llegint la seva moció, d'entrada ens sobta una
cosa:  el  fet  que ens porte al  ple una moció de caràcter supramunicipal,  en la que l'ajuntament no té
competències directes, quan vostè no es cansa de criticar mocions del mateix caràcter supramunicipal
quan les presenten altres grups. Suposo que perquè determinats temes l'incomodem. Però bé, deixant de
banda està  qüestió,  ens alegrem que un partit  d'ideologia  tal  liberal  com el  seu,  es  preocupe per  la
necessitat de conciliació de la vida laboral i familiar, i en este sentit, des del Partit Socialista estem d'acord
amb augmentar i fomentar que està conciliació sigui el més gran possible, tenint en compte que forma part
d'un tema tan important com el benestar i la salut integral de les persones. 

Voldríem recordar-li que només amb governs progressistes s'avança en igualtat, equitat i corresponsabilitat,
i que, per tant, és important tenir-ho en compte a l'hora de blanquejar o donar suport a determinats partits
polítics.  En este sentit,  són moltes les iniciatives que des del Govern de progrés del Partit  Socialista i
Podemos s'han dut a terme des de l'inici de la legislatura. Un govern que ha demostrat i demostra cada dia
que està al costat de les persones també en matèria de conciliació laboral i  familiar. A tall  d'exemple,
l’equiparació del permís de paternitat, el de maternitat ha estat una fita important en este sentit. 

Dit això, si important és legislar a favor d'esta conciliació, també ho és que des de les empreses i des de
les mateixes famílies es fomente el gaudi dels permisos de forma equitativa; que les reduccions de jornada
o les excedències per cura de menors o dependents no recaiguen sempre en les dones; que es fomente el
teletreball sempre que sigui possible, les jornades compactades, o que en qüestions de caràcter domèstic,
les tasques de la llar es reparteixen equitativament també, i que homes i dones, en definitiva, assumim els
rols de manera equitativa, per a què amb corresponsabilitat i polítiques progressistes puguem arribar a la
plena igualtat. 

Això  sí,  hi  ha una qüestió  que no ens queda clara.  En el  segon punt  d'acord,  quan vostè demana la
deducció del 100 per cent de l'IRPF del tram autonòmic. M'agradaria que ens expliqués exactament què vol
dir això. Entenem, i així ho hem manifestat sempre, que les deduccions han de tenir sempre en compte el
nivell d'ingressos i la situació econòmica de la persona o unitat familiar, ajudar a qui més ho necessita i,
per tant, fer tarifació social en totes les propostes de deduccions econòmiques. Per tant, per tot l'exposat,
el nostre vot serà d'abstenció. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Caballé.” 

Intervenció de la Sra. Caballé

“Gràcies. Senyor Albacar, en la redacció de la moció parlem de «nuestro país». Entenc que referix a l'Estat
espanyol, perquè està és una moció que l'hauran preparada per presentar-la arreu de l'Estat, i així es veu
perquè està escrit en llengua castellana. Li recordo que hi han aplicacions múltiples que permeten traduir
els documents. I que s'ha escrit per arreu de l'Estat es nota perquè no té en compte la singularitat del
nostre país, Catalunya, a partir de les accions desenvolupades per part del Govern de la Generalitat. 

Al primer acord demanen instar el Govern de l'Estat per adoptar mesures per garantir la jornada laboral
flexible. Sobre este punt dir-li que el Govern de la Generalitat s'ha avançat amb el programa Conciliació de
la Vida Familiar, Personal i Laboral. És un programa de suport a les empreses per dotar-les d’eines per
poder posar en marxa i desenvolupar accions per millorar la gestió dels recursos humans i el creixement de
la satisfacció empresarial i personal, amb aplicació de mesures concretes com horaris d'entrada i sortida
flexibles, sobre treball, reducció de jornada, etcètera. 

Amb relació  al  segon  acord,  sobre  instar  el  Govern  de  la  Generalitat  perquè  es  bonifiquen  activitats
extraescolars, menjador i transport, a través d'una reducció del 100 per cent del tram autonòmic de l'IRPF,
perquè no ho ha demanat a l'Estat per al tram estatal? Però en este punt hi ha molt a dir, ja que demanen
una reducció indiscriminada en lloc d'actuar sobre qui realment necessita l'ajut econòmic, i aquí tornem a
trobar actuacions del Govern de la Generalitat  en està línia.  I  li  parlo del Pla de millora d'oportunitats
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educatives, el PMOE-PROA+, del 2021 al 2024, que té com a persones destinatàries l’alumnat d'educació
infantil,  primària,  secundària  i  formació  professional  de  grau  bàsic,  dels  centres  de  més  complexitat
educativa  derivada  de  les  condicions  socioeconòmiques  desafavorides  de  l'alumnat.  A  través  d'este
programa  s'han  anat  dotant  centres  educatius  del  municipi,  i  també  ha  rebut  una  dotació  important
l'Ajuntament de Tortosa, a través del Pla Educatiu d'Entorn, el programa 6.16. O també podem mencionar
tres  programes  fets  amb  anterioritat,  com  el  Programa  amb  Oportunitats  d'Èxit  Educatiu  a  Favor  de
l'Alumnat, POEFA, per reduir i prevenir l'abandonament escolar. 

I amb relació al tercer acord, per instar el Govern de l'Estat a un programa de beques infantils per a les
famílies que no poden accedir a una escola bressol pública –obro parèntesi, a Tortosa encara, a Tortosa
ciutat, no en tenim cap, tanco parèntesi. Recordar que des d’este curs 2022-23, el Govern de la Generalitat
ha fet possible l’escolarització dels xiquets i les xiquetes de dos anys, totalment gratuïta, a les escoles
bressol públiques, però també ha subvencionat 800 euros per xiquet i curs a les escoles bressol privades. 

Per tot això, tot i que el nostre Grup Municipal d'Esquerra Republicana estem completament d'acord amb la
conciliació laboral i familiar, i també amb la conciliació personal, la seva moció està plantejada sense tenir
en compte la realitat del nostre país, Catalunya, i sense una visió social. Per tot això, no li podem donar
suport a la moció. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Rupérez.”

Intervenció de la Sra. Rupérez

“Bona tarda,  senyora alcaldessa. Regidors  i  regidores.  Una jornada de treball  flexible és aquella  on el
treballador o treballadora pot adaptar el seu horari laboral a la seua vida personal.  És necessària una
reorganització del temps de treball, de manera que el sistema de flexibilitat de temps ofereixi seguretat a
les persones, permetent una veritable consolidació de la vida laboral i personal. 

És cert que les tendències del mercat laboral estan canviant. Després de la pandèmia, moltes empreses
van  optar  per  implementar  una  política  de  flexibilitat  a  nivell  d'horaris  i  presencialitat,  incorporant  el
teletreball com una opció que ha vingut per quedar-se en molts llocs de treball que així ho permeten. A més
a més, la jornada laboral flexible també beneficia de retruc el medi ambient, ja que es poden reduir els
desplaçaments diaris i, per tant, la petjada de carboni. 

Des del Grup Municipal de Movem Tortosa creiem fermament en que el futur del món laboral ha d’anar cap
a aquesta flexibilitat. Per tant, estem d’acord amb el que es proposa en el primer dels punts. 

Pel  que fa al  segon punt,  pensem que una reducció  genèrica del  100 per  cent  de l’IRPF en el  tram
autonòmic per a tothom, sense distincions, no és la millor solució. Des del nostre grup municipal sempre
hem defensat una tarifació social per a què les famílies paguen en funció dels seus ingressos, i és per això
que creiem que s'haurien d’estudiar fórmules per afavorir aquelles famílies que realment ho necessiten i
que hagin de fer un ús d'aquests serveis per poder conciliar la seva vida laboral amb la familiar. Però, com
ja hem dit, en cap cas generalitzar-ho. 

I ja per acabar, quan parlem de desenvolupar un programa de beques infantils des del Govern Central, hem
de pensar que les competències en matèria d'educació no obligatòria estan traspassades a les comunitats
autònomes, i entenem que ha de ser des de cada govern autonòmic des d'on gestionen aquestes altres
ajudes, que per sort, actualment estan aflorant, tal i com ha comentat la senyora Caballé. 

Per tant, per tot l'exposat, amb aquests matisos, veient la bona intenció de la moció i estant d’acord amb
l’objectiu final, que és la conciliació de la mateixa, el nostre vot serà d’abstenció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula la senyora Espuny.”

Intervenció de la Sra. Espuny

“Alcaldessa, regidors, regidores. Un cop més debatem una moció al ple de l'Ajuntament de Tortosa de la
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que no tenim les competències. Podem entendre que la flexibilització ajudaria a conciliar la vida familiar i
laboral. Però això requereix un debat profund de les diferents parts i  no li  correspon a l'Ajuntament de
Tortosa fer-ho. 

Ens sembla molt bé que es puguin bonificar les activitats extraescolars, transports o menjador escolars, i
s'aposte  per  una  veritable  educació  360.  Però  aquesta  moció  igual  caldria  dirigir-la  al  Govern  de  la
Generalitat i als consells comarcals. 

El que sí que li podem dir és que a Junts per Tortosa ens semblen molt bé aquestes bones intencions, però
han d'anar acompanyades de consens i dotació pressupostària. I pareix que siga una moció d'un partit que
no té interès a governar i proposa mocions que no toquen al ple de l'ajuntament. 

Per tot l'exposat, el nostre vot serà d'abstenció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Des de Ciutadans volem millorar la conciliació laboral i familiar, i ens
centrem en això, en aquesta moció, i no perdem el temps en altres coses a les que altres partits més
radicals volen treure punta. L'important és aconseguir la conciliació laboral i familiar. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Queda rebutjada la moció.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda  rebutjar  la proposta amb un  vot a
favor,  corresponent  al  membre  de la  corporació  del  grup  municipal  de  Cs  (1);  quatre vots  en  contra
corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de  PSC–CP (3) i  CUP–AMUNT (1);  i
quinze abstencions corresponents  als  membres de la  corporació dels  grups  municipals  de JUNTS (7),
MT–MTE–ECG (5) i ERC–TS–AM (3).

11  – PROPOSTA DELS GRUPS MUNICIPALS MOVEM TORTOSA–MOVEM TERRES DE L’EBRE–EN COMÚ
GUANYEM I  PARTIT DELS SOCIALISTES DE CATALUNYA–CANDIDATURA DE PROGRÉS PER POSAR EN VALOR
LA FIGURA DE RAFAEL VIDIELLA.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pels Grups Municipals  Movem Tortosa–Movem
Terres de l’Ebre–En Comú Guanyem i Partit dels Socialistes de Catalunya–Candidatura de Progrés: 

«Tortosa és una ciutat rica en llegat cultural, històric, amb un patrimoni important que ens ha deixat els
més de dos mil anys d‘història que la conformen.

Una ciutat que compta amb grans personatges històrics en diferents àmbits com són la música, la pintura,
la literatura, etc...Alguns dels quals són molt coneguts tant a la nostra ciutat com fora de la mateixa i que
han portat el nom de la nostra ciutat arreu del món.

Però tenim encara assignatures pendents quan a la visualització i  coneixement d’alguns d’ells i  també
d’elles, perquè no volem oblidar en esta moció que Tortosa també ha donat noms il·lustres de dones filles
de Tortosa que han destacat en diferents àmbits i que han contribuït en diferents disciplines a fer més gran
este llegat històric del qual avui podem gaudir.

Entre els noms de persones importants que han deixat petjada a la nostra història local i fora de la mateixa
tenim a Rafael Vidiella.

Nascut a Tortosa el 1890 va ser un important dirigent polític i sindicalista.  Nomenat  Conseller  de
Comunicacions de la Generalitat republicana, únic tortosí que ha ocupat una consellera del Govern català
en tot el segle XX i fins l’actualitat. Ja en plena guerra civil va ser Conseller de Justícia, Proveïments, Treball
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i Obres públiques, moment en el que es va aprovar la igualtat salarial entre homes i dones. Després de la
guerra va viure el seu exili a diferents països. Finalment, amb la mort del dictador va retornar a Catalunya el
1976 on va viure fins la seua mort al 1982. 

Home compromès amb els  valors  democràtics,  ferm defensor  de la classe  treballadora  i  fidel  al  seu
compromís polític  en defensa d‘una societat més justa i igualitària. Des del punt de vista ideològic va
militar sempre en defensa de la classe treballadora a partir de postulats  anarquistes,  socialistes  i
comunistes.  En aquest sentit  va ser secretari  general de la UGT a Catalunya, màxim responsable dels
socialistes a Catalunya i  un dels 4 membres fundadors del PSUC entre altres responsabilitats d’àmbit
català.

A poques setmanes de l’1 de maig, dia internacional dels treballadors i treballadores, volem reivindicar la
figura de Rafael Vidiella, com un exemple de lluita de la classe treballadora. Un home que va fer de la
seua vida un exemple de compromís en la lluita i defensa dels drets dels treballadors i treballadores i per
tant una figura que cal conèixer i posar en valor.

Des de fa anys els sindicats CCOO i UGT, conjuntament amb els partits de Movem Tortosa, PSC i ERC li
retem homenatge a l’espai del parc de la fira a Remolins tots els primers de maig. Una obra escultòrica que
volem aprofitar per recordar va ser dissenyada pel tristament desaparegut Leonardo Escoda, un home
referent de l’art a la nostra ciutat i fora d‘ella, al qual des d’aquí volem agrair el seu treball i també el seu
compromís amb els valors progressistes.

Tot i això entenem que caldria fer una intervenció en l’esmentat espai per poder fer més visible que el
mateix és un espai de memòria de Rafael Vidiella i que la intervenció servisca també per donar a conèixer
millor la seua biografia.

Per tot l’exposat els grups municipals de Movem Tortosa i el PSC elevem al Ple una proposta amb els
següents 

ACORDS:

Primer. Instal·lar una placa gran i visible a la vorera situada a l’entrada de l’espai on es troba l’escultura, on
es faci una breu descripció de la figura de Rafael Vidiella amb la finalitat que les persones que passen per
aquell espai puguin conèixer la figura de Rafael Vidiella. 

Segon. El compromís de l’Ajuntament de Tortosa per fer divulgació de la figura de Rafel Vidiella cada any al
voltant de l’1 de Maig o en les dates que es cregui oportú.

Tercer. Traslladar aquests acords als sindicats de Comissions Obreres i UGT de les Terres de l’Ebre i als
familiars de Rafael Vidiella.”

*-*-*

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Passem al següent punt de l'ordre del dia. Proposta dels grups municipals Movem Tortosa - Movem Terres
de l'Ebre - En Comú Guanyem i Partit dels Socialistes de Catalunya - Candidatura de Progrés, per posar en
valor la figura de Rafael Vidiella. Té la paraula la senyora Dolors Bel.”

Intervenció de la Sra. Bel

“Gràcies alcaldessa. Regidors i regidores. Tortosa és una ciutat rica en llegat cultural, històric, amb un
patrimoni important que ens ha deixat els mes de 2.000 anys d'història que la conformen. Una ciutat que
compta amb grans personatges històrics en diferents àmbits com són la música, la pintura, la literatura,
etcètera, alguns dels quals són molt coneguts tant a la nostra ciutat com fora de la mateixa, i que han
portat el  nom de la nostra ciutat arreu del món. Però tenim encara assignatures pendents quant a la
visibilització i coneixement d'alguns d'ells,  i  també d'elles,  perquè no volem oblidar en està moció que
Tortosa també ha donat noms il·lustres de dones, filles de Tortosa, que han destacat en diferents àmbits i
que han contribuït, en diferents disciplines, a fer més gran este llegat històric del qual avui podem gaudir. 

Entre els noms de persones importants que han deixat petjada a la nostra història local i fora de la mateixa
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tenim a Rafael Vidiella. Nascut a Tortosa al 1890, va ser un important dirigent polític i sindicalista, nomenat
conseller de Comunicacions de la Generalitat republicana, únic tortosí que ha ocupat una conselleria del
govern català en tot el segle XX i fins l'actualitat. 

Ja en plena guerra civil va ser conseller de Justícia, Proveïments, Treball i Obres Públiques, moment en el
que es va aprovar la igualtat salarial entre homes i dones. Després de la guerra va viure el seu exili a
diferents països. Finalment, amb la mort del dictador va retornar a Catalunya el 1976, on va viure fins a la
seva mort al 1982. 

Home compromès amb els  valors  democràtics,  ferm defensor  de la  classe  treballadora  i  fidel  al  seu
compromís polític en defensa d'una societat més justa i igualitària. Des del punt de vista ideològic, va
militar  sempre  en  defensa  de  la  classe  treballadora,  a  partir  de  postulats  anarquistes,  socialistes  i
comunistes.  En aquest  sentit,  va ser  secretari  general  de  l'UGT  a  Catalunya,  màxim responsable  dels
Socialistes a Catalunya i un dels quatre membres fundadors del PSUC, entre altres responsabilitats d'àmbit
català. 

A poques setmanes de l’1 de Maig, Dia internacional dels treballadors i treballadores, volem reivindicar la
figura de Rafael Vidiella com un exemple de lluita de la classe treballadora. Un home que va fer de la seva
vida un exemple de compromís en la lluita i defensa dels drets dels treballadors i treballadores i, per tant,
una figura  que cal  conèixer  i  posar  en valor.  Des de fa anys,  els sindicats Comissions Obreres i  UGT,
conjuntament amb els partits de Movem Tortosa, PSC i Esquerra Republicana, li retem homenatge a l'espai
del  parc  de la  Fira  Remolins  tots  els  primers  de maig.  Una obra escultòrica que,  volem aprofitar  per
recordar, va ser dissenyada pel tristament desaparegut Leonardo Escoda, un home referent de l'art a la
nostra ciutat i fora d'ella, al qual des d'aquí volem agrair el seu treball i també el seu compromís amb els
valors progressistes. Tot i això, entenem que caldrà fer una intervenció a l'esmentat espai, per poder fer
més visible que el mateix és un espai de memòria de Rafael Vidiella, i que la intervenció servisca també
per donar a conèixer millor la seva biografia. 

Per tot l'exposat, els grups municipals de Movem Tortosa i el PSC elevem al ple una proposta amb els
següents acords: primer, instal·lar una placa gran i visible a la vorera situada a l'entrada de l'espai on es
troba l'escultura, on és faci una breu descripció de la figura de Rafael Vidiella, amb la finalitat que les
persones que passen per aquell espai puguen conèixer la seva figura; segon, el compromís de l'Ajuntament
de Tortosa per fer divulgació de la figura de Rafael Vidiella cada any, al voltant de l'1 de Maig o en les dates
que es considere oportú; i, tercer, traslladar aquest acord als sindicats de Comissions Obreres i UGT de les
Terres de l'Ebre i als familiars de Rafael Vidiella. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa

“Gràcies. Té la paraula el senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“Gràcies, regidors i regidores. Després d'esta extensa explicació de la senyora Dolors Bel, poca cosa tinc a
afegir. Bàsicament presentem està moció per dues qüestions clau. La primera és que és una demanda dels
familiars actuals que hi ha a la nostra ciutat, de Rafael Vidiella, que el que van reclamant des de fa temps, i
així ens ho han fet arribar a diferents formacions polítiques, és la necessitat de posar en valor encara molt
més la seua figura i, per tant, donar-la a conèixer per tot el que va representar al segle XX a la nostra ciutat
i al nostre país. I també, evidentment, perquè estem, en este sentit, no?, a prop del maig i, per tant, el dia
en què es commemora el  Dia del treball,  on hi  ha este homenatge que de manera habitual diferents
formacions polítiques fem a la seua figura. 

A mi m'agradaria destacar dues qüestions que considero que són molt importants quant a la figura de
Vidiella. La primera és que ha estat l'únic conseller de la Generalitat en tot el que va del segle XX i XXI de la
nostra ciutat i, per tant, crec que és significatiu el seu pes polític a nivell català i, per tant, només ja per
això  caldria  tindre’l  encara  més  en  valor.  I  en  segon  lloc,  una  qüestió  també  important,  i  és  que
precisament, quan era conseller, es va aprovar per primera vegada a la història del nostre país la igualtat
salarial entre homes i dones. I, per tant, que un tortosí haja estat un dels primers a nivell europeu que
formule una normativa, una llei d'igualtat salarial entre homes i dones, crec que en els temps actuals es bo
recordar-ho, i que per tant, també diu molt de la seua figura. 

M'agradaria afegir algunes anècdotes que la senyora Bel no ha explicat, però llegint les seues memòries hi
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han coses curioses que explicava Rafael Vidiella. Venia d'una família humil de la nostra ciutat. Explicava,
per exemple, com es banyava a la platja de la Xiquina en aquell moment. Explicava també, quan va tornar a
l'exili, totes les primeres manifestacions de treballadors i treballadores de Tortosa que sortien per l'1 de
Maig, i la burla que se'ls feia per moltes persones, en el sentit de «no aconseguireu absolutament res»,
quan no tenien absolutament cap dret en aquell moment. També el fet que ell estava organitzant, creant
els  primers  sindicats també a la  nostra ciutat.  La seua relació amb un altre  tortosí,  fill  adoptiu,  com
Marcel·lí Domingo, que va ser també molt important durant molt, molt de temps. O també el fet que ell va
participar ja de molt jovenet en la famosa setmana tràgica de Barcelona, per posar algunes anècdotes, que
crec que tots que estem aquí, segurament molts no les coneixíem, i que precisament la moció va d'això, de
posar en valor la seua figura, el que va representar, el que va fer a nivell de ciutat, però sobretot que va
transcendir Tortosa i que va defensar en totes les ideologies a les quals va militar durant tots els seus anys,
bàsicament lluitar per la igualtat, per l'equitat i, per tant, per això posem a disposició de tots vostès poder
aprovar la moció avui. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau 

“Gràcies,  alcaldessa.  Bé,  estem  d'acord  amb la  moció  i  creiem  que  s'ha  de  posar  en  valor  el  llegat
d'esquerres i antifeixista de Rafael Vidiella, i precisament en un moment en què l'auge de l'extrema dreta
posa en perill els drets col·lectius i la defensa dels drets humans en el seu conjunt. I també ho hem de fer a
nivell local, on podem veure la quantitat de candidatures que es presenten a les eleccions municipals,
defensores del feixisme en múltiples de les seues formes.

És responsabilitat de tots els partits que respectem els valors democràtics i la defensa dels drets humans
treballar per a combatre els discursos d'odi, i la defensa de la memòria històrica és una de les manera de
fer-ho, com bé fa està moció i, per tant, hi votarem a favor.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Albacar.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidors. Natros volem millorar la qualitat de vida dels tortosins d’ara, i fer una
bona  base  per  als  tortosins  del  futur,  millorant  la  neteja,  la  il·luminació,  eliminació  de  barreres
arquitectòniques, integració dels nouvinguts i moltes coses més. Natros volem millorar el futur dels nostres
fills i nets, i no posar en valor personatges d'un sol bàndol, com fan els partits ancorats en el passat. 

Jo també m'he informat, vull veure tota la bibliografia del senyor Rafael Vidiella i Franch. He agafat una font
que és la Real Acadèmia de la Història, on s’explica tota la seva vida. Llavors, una cosa que ha pogut posar
en valor el senyor Jordan: al 1909 va anar a Barcelona i va participar en la Setmana Tràgica del juliol del
mateix any. Bé, resulta que la Setmana Tràgica va ser cremar esglésies, cremar fàbriques. Si això és un
valor a destacar, doncs bé, jo tampoc no ho trobo un valor, ho trobo un contravalor. 

Al desembre del 1919 va ser detingut i acusat d'inductor d'un assassinat d'un patró. Va ser processat i
jutjat l'any 1921, i el fiscal volia que tingués cadena perpètua, perquè havia incitat un a matar un altre. Va
sortir absolt. Me n’alegro per ell en eixe moment. Suposo que al que van assassinar no li havia de fer tanta
gràcia.

I després també, el dia 7 de setembre de 1937, era una persona que, bé, aquí, a la bibliografia de la Real
Acadèmia de la Història diu que era una persona conflictiva, que va crear problemes dins del govern, i una
cosa que realment m'ha sorprès és que el 7 de setembre del 1937 va organitzar un conflicte dins del
govern de la Generalitat i va criticar públicament els jutges catalans que detenien els militants antifeixistes,
que havien matat a gent sense fer-los cap judici. O sigui, gent que agafaven, que era antifeixistes, agafaven
gent que en aquell moment pensaven que no creien com ells, com carlistes i altra gent, i els mataven.
Resulta que aquí, a Tortosa, estòs casos es van donar, van matar més de 700 persones, 300 capellans i
400 persones del carrer. Tot això, i després voler fer-li un honra a este senyor, quan anava en contra de
defensar a 700 dels tortosins que van matar, doncs també em sembla una desafortunat.
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El nostre vot serà en contra, com ja hem votat altres vegades en estòs casos. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Faura.”

Intervenció del Sr. Faura

“Gràcies, alcaldessa. Companys i companyes regidors i regidores. Amb relació a la moció anterior, senyor
Albacar,  nosaltres  no  som  radicals,  simplement  defensem  la  nostra  llengua  i  defensem  el  nostre
ordenament jurídic.

Entrant en la moció actual, dir que les ciutats..., nosaltres som d'aquells que pensem que les ciutats han de
reconèixer i donar a conèixer els seus personatges més il·lustres i referents, homes i dones que han estat
referents en diferents àmbits, tant siga culturals com polítics com professionals, i és de justícia que rebin
un reconeixement per part de la seva ciutat.

Quan parlem del període de la Guerra Civil i del període de la postguerra que va seguir, el reconeixement
d'aquelles persones que van lluitar defensant la República i el govern legítim de la mateixa, en contra dels
alçats i la dictadura queda totalment diluït, i no s'ha donat a aquestes persones el reconeixement que es
mereixen.  És  per  això  que  des  d’Esquerra  republicana  sempre  lluitem  perquè  es  faça  l'adequat
reconeixement a l’alcalde republicà Josep Rodríguez, però sense deixar de banda també altres persones
que també posar la seva vida al servei de la República i van patir la repressió a la seva carn. 

És per això que volem retirar el monument franquista al mig del riu, perquè a aquestes persones també
se’ls ret homenatge retirant la simbologia feixista dels nostres carrers. Rafael Vidiella és una d'aquestes
persones a les que cal fer un reconeixement per part de la ciutat, que no es pot limitar a un espai, al parc
de la Fira de Remolins,  poc senyalitzat,  una obra escultòrica magnífica del  recentment finat  Leonardo
Escoda. Cal que la ciutat li reti un reconeixement més gran, i és per això que estem totalment d'acord amb
el que proposen a la moció que presenta conjuntament PSC i Movem i, per tant, la votarem al favor.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula al senyor Tomàs.”

Intervenció del Sr. Tomàs

“Moltes gràcies, alcaldessa. Regidores, regidors. Donarem suport a la seva moció, de la mateixa manera
que ho hem anat fent en les diferents accions de manteniment, i la companya Dolors Bel ho sap, que fins
fa poc estàvem a govern, amb la posada a punt de l'espai sempre que sens ha plantejat, a efectes i a
petició també dels sindicats de Comissions Obreres i de l'UGT.

La proposta entenem que va més enllà i ha de servir per deixar constància i identificar l'espai, més enllà
dels que ho saben, atès que no està claríssimament identificat. Aquestes accions permeten recuperar la
memòria històrica de la nostra ciutat mitjançant les persones que esdevenen protagonistes en cada època,
i és necessari explicar-ho, evidentment. 

Singularment,  podrem  també  aprofitar  la  figura  de  Rafael  Vidiella  per  reconèixer  el  recentment
desaparegut Leonardo Escoda, extraordinari artista multidisciplinar, de qui poca gent sap que és l'autor de
l'obra escultòrica que presideix l'espai, i porta per nom precisament «Arrelar la memòria». Aquestes accions
i la difusió de les activitats, com ja s'ha dit, i convocatòries que s’esdevinguen, serà un homenatge i record
a Rafael Vidiella,  i  una satisfacció per als seus familiars que, com ja s’ha dit  aquí,  mai han deixat de
reconèixer-lo i reivindicar-lo.

Com ja li he dit a l'inici de la meua intervenció, el Grup de Junts per Tortosa li donarem suport a la moció.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Gràcies. Té la paraula la senyora Bel.”
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Intervenció de la Sra. Bel

“Gràcies, alcaldessa. En primer lloc, evidentment donar les gràcies a tots els partits que han manifestat el
vot a favor d'esta moció, entenent la importància de posar en valor està memòria democràtica, i sobretot
posar en valor estès persones que van treballar tant per les llibertats del nostre país, per les llibertats dels
treballadors  i  de  les  treballadores  d’este  país,  i  que  durant  molts  d'anys  van  ser  silenciats  per  una
dictadura terrible, que va enfonsar qualsevol possibilitat d’alçar la veu. Per tant, moltíssimes gràcies.

Senyor Tomàs, li agraeixo perquè sé que tots els anys està al nostre costat, al costat dels sindicats quan li
demanem l’adequació de l'espai i, per tant, gràcies una vegada més. Enguany tornarem a fer-nos pesats i li
tornarem a demanar.

I al senyor Albacar..., senyor Albacar, segurament res nou esperar de vostè, però em sap greu, em sap molt
greu, perquè al final, amb les manifestacions que vostè fa, l'únic que està fent és donar valor i donar veu a
este feixisme que tants d'anys mos ha costat de combatre i d’aniquilar. Per tant, jo només li diria una cosa:
si  vostè  critiques  amb la  mateixa  vehemència  este  feixisme que  va oprimir  les  llibertats  individuals  i
col·lectives, segurament li faria un favor molt gran a totes estès noves generacions per les quals diu vostè i
el  seu partit  que vol  treballar.  Prenga nota i,  sobretot,  tinga-ho en compte per  a futures intervencions
respecte a figures com la de Rafael Vidiella, a la que una vegada més, des d'aquí li vull donar les gràcies
per tota la seua tasca, per tota la seua lluita i per tot el que va fer per les llibertats individuals i col·lectives, i
de la classe treballadora. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“Gràcies. Regidors i regidores. També agrair el vot favorable de tots els grups municipals que han entès la
importància d'esta reivindicació davant de l'1 de Maig, i també davant de la demanda dels familiars de
Rafael Vidiella. Mentre altres estaven defensant un model on les dones estiguessen totalment sotmeses al
patriarcat, Rafael Vidiella als anys 20 i els anys 30 defensava la igualtat salarial, la qual cosa era molt
important en aquell moment, i per això avui ha de ser un referent. Mentre altres defensaven posar les
armes  en  contra  dels  resultats  democràtics  en  una  segona  república,  Rafael  Vidiella  defensava  la
legitimitat dels vots i,  per tant, la continuïtat del govern legítim de la Segona República. Mentre alguns
volien acabar amb l'autonomia de Catalunya i amb la Generalitat republicana, Rafael Vidiella defensava i
formava part del govern de la Generalitat de Lluís Companys, com a conseller de Justícia, de Proveïments i
de Treball.

Per tant, jo crec que poques paraules queden dir en favor de la figura de Rafael Vidiella, i també del que
representa i ha de representar la memòria històrica per recordar tot el que va passar, i sobretot per no
repetir errors del passat. I sí que acabo afegint-me també a una altra qüestió important, i és a la figura de
Leonardo Escoda, que fa poc que ens ha deixat, que és l'artista que va fer està escultura i que, per tant, jo
crec que també avui ell i els seus familiars estaran contents que l'Ajuntament de Tortosa vulga millorar i
dignificar una escultura que, de manera gratuïta en el seu dia, va fer per a la ciutat, i que per tant, entre
tots i totes hem de posar en valor.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“El senyor Albacar ha demanat la paraula, per al·lusions, entenc? Té la paraula.”

Intervenció del Sr. Albacar

“Moltes gràcies, alcaldessa. Bé, jo simplement el que he fet ha sigut llegir en la seua biografia uns punts
de..., bé, d’un fitxer que es lliure, que està per internet, de la Real Acadèmia de la Història, que sí que és
espanyola però que es pot traduir també amb el Google Translate. I després, per una altra part, veig un acte
d'hipocresia total el que fa l'equip de govern, els Socialistes i Movem, participant ahir a la processó de
Diumenge de Rams, que us vau posar tots ben mudadets, i avui honrar a la gent que cremava les esglésies
a l'any  1909, i  anava en contra les tortosins que es van assassinar  l'any  1937. Em sembla una acte
d'hipocresia total.
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Per una altra part, com molt bé he dit, natros el que volem és millorar la qualitat de vida dels tortosins
d’ara, i fer una base per als tortosins del futur, i millorar totes les coses que sempre hem dit. Està moció és
anar a reviure coses del passat a les que no veiem sentit. Natros volem millorar la neteja, la il·luminació,
eliminar  barreres  arquitectòniques,  integració  dels  nouvinguts,  i  moltes  coses  més  que  natros  anem
portant a totes les mocions. Moltes gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“No sé si volen la paraula, però abans li contestaré jo. Crec que és una falta de respecte titllar-nos a tots
d'hipòcrites i, en tot cas, pel fet d'anar a unes processons a les que creiem que anem, que hem d'anar i que
volem  anar,  almenys  els  que  vam  anar-hi.  Vostè,  com  que  no  hi  va  anar,  potser  deu  tindre  algun
remordiment de consciència avui, pel fet que va anar tota la resta. Però, en tot cas, natros anem sempre
com a equip de govern, que és el que ens pertoca, i a més a més ens ho creiem, que cal anar-hi. 

Crec que volen demanar la paraula tant la senyora Bel com el senyor Jordan. Té la paraula la senyora Bel.”

Intervenció de la Sra. Bel

“Jo li demanaria, senyor Albacar, una rectificació pública pel que acaba de dir, perquè em sembla un acte
de desconsideració absoluta cap als regidors i regidores que lliurement acceptem una invitació que en este
cas se'ns fa, per participar dels actes de la Setmana Santa. D’hipocresia, cap. Probablement, el que hauria
de fer-se mirar és el que diu i com ho diu. Jo crec que el que hauria d’aprendre també és una mica de
respecte i,  sobretot,  tenir  una mica més de consideració cap als companys regidors  i  regidores d'este
ajuntament. Res més, no li contestaré absolutament res més del que ha dit respecte a la moció, perquè no
li vull donar peu a que torni a parlar de la moció ni de la figura de Rafael Vidiella ni de la Leonardo Escoda,
que penso que no s’ha d’embrutar en este ple per la seua falta de desconsideració. Gràcies.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Té la paraula el senyor Jordan.”

Intervenció del Sr. Jordan

“Sí, gràcies. Regidors i regidores. Crec que no és el moment de fer un debat històric del que va representar
Rafael Vidiella a la nostra ciutat. Sí que m'agradaria dir que la seva germana era monja, i que precisament
van mantindre una gran relació durant tota la vida, i van reflexionar un i l'altre sobre qüestions que els
separaven i que els allunyaven, i que diguéssem que van fer les paus, en el bon sentit de la paraula, davant
d'alguns discursos que avui estic sentint, que no és tampoc exactament com va passar.

En tot cas, insisteixo, crec que Tortosa ha de recordar la figura de Rafael Vidiella, amb tots estòs elements
importants que van representar en la igualtat entre homes i dones, en la legitimitat democràtica de la
Segona República i, en definitiva, millorar la vida de la immensa majoria dels tortosins i tortosines, i de la
classe treballadora en el seu conjunt, i per això avui és i continua sent un referent per a molts.”

Intervenció de la Sra. Alcaldessa 

“Moltes gràcies. Queda aprovada la moció.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb dinou vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres  de  la  corporació  dels  grups  municipals  de  JUNTS  (7),  MT–MTE–ECG  (5),  ERC–TS–AM  (3),
PSC–CP (3)  i  CUP–AMUNT (1);  i  un  vot  en contra  corresponent  al  membre  de la  corporació  del  grup
municipal de Cs (1).

II. PART NO RESOLUTIVA

12 – DACIÓ DE COMPTE DELS EXTRACTES DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL i
RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA
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a) Extractes de la Junta de Govern Local:

- 11/2023, de 20/02/2023 – ordinària.
- 12/2023, de 16/02/2023 – extraordinària i urgent.
- 13/2023, de 22/02/2023 – extraordinària i urgent.
- 14/2023, de 27/02/2023 – ordinària.
- 15/2023, de 06/03/2023 – ordinària.
- 16/2023, de 09/03/2023 – extraordinària i urgent.
- 17/2023, de 13/03/2023 – ordinària.
- 18/2023, de 15/03/2023 – extraordinària i urgent.
- 19/2023, de 15/03/2023 – extraordinària i urgent.

*-*-*

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 4535/2022 a la 5007/2022.

*-*-*

També  és  dona  compte  del  decret  620/2023,  de  27  de  febrer,  pel  qual  s’aprova  la  liquidació  del
pressupost de l’exercici 2022 de l’Ajuntament de Tortosa.

*-*-*

El consistori en queda assabentat.

13 – INFORMES DE L’ALCALDIA. 

No n’hi ha.

14 – CONTROL DELS ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

1. INTERVENCIÓ DEL SR. JAUME BEL HOMEDES

Sr. Bel:  “Gràcies, alcaldessa. Una pregunta, potser dirigida al regidor Domingo Tomàs. Avui he passat per
davant... O a l'alcaldessa, és igual, tant s’hi val, pot contestar-me igual. Avui he passat per les obres de
l’avinguda Generalitat, casualment passava per allà, per davant de la vorera que hi ha en arranjament a la
cruïlla entre Rosselló i l’avinguda Generalitat, a l'altra punta del parc, i en aquell moment, l'operari que
estava acabant la feina, estava la vorera polsosa, ha agafat un bol d'aigua per a netejar-ho, i ha sortit d’un
rosa intens, el seu color, del paviment que s’està posant. Automàticament, el que he fet és mirar a l’altre
costat del carrer, i he vist que les obres que es van fer agafaven una rajola prefabricada de formigó de color
gris. I després he anat als altres carrers i he vist el típic panot de tres per tres, que és de color gris també, i
he vist també la vorera al llarg de l’avinguda Generalitat també amb la sanefa blanca i negra, amb rajola
hidràulica, com la que tenim al llarg de tota l’avinguda Generalitat. I m'he preguntat per què no tenen una
mica més de criteri entre els colors o en unificar les solucions o els formats, i per què en aquella cruïlla hi
han d'haver quatre tipus de paviments diferents, executats de nova construcció, d'esta manera. Gràcies.”

Sra. Alcaldessa: “En tot cas, si vol més detall dels diferents materials, ja li dirà el senyor Tomàs en comissió,
però jo dir-li que l'últim tram, i als que s'han fet nous, el que s'ha fet és establir aquest color, que és el que
s'està posant ara, tenint present que allí el que s'ha fet és resoldre com estava aquella vorera i, per tant,
poder-la fer de nou, i tenint present també que el paviment general de l’avinguda Generalitat serà el que
determinarà el projecte, que ja vam anunciar quant avantprojecte, i que per tant, serà el que determinarà el
tram des del principi fins el final. 
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A nivell de materials, els que hi han a la part central ja no estan i, per tant, és difícil de poder comptar amb
els materials que hi havia quan es van portar a terme. Tot i això, ara el que es manté és aquesta manera,
mateix material als trams que s'estan posant nous.”

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar, la senyora presidenta aixeca la sessió a les dinou hores i cinquanta
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgJACE L’alcaldessa

sgMRP

-  Pàg. 41 / 41 -           JACE / erc


	ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
	ASSISTENTS
	I. PART RESOLUTIVA
	SECRETARIA
	PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS

	II. PART NO RESOLUTIVA
	- 19/2023, de 15/03/2023 – extraordinària i urgent.

	I. PART RESOLUTIVA
	SECRETARIA
	PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS
	Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb dinou vots a favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (7), MT–MTE–ECG (5), ERC–TS–AM (3), PSC–CP (3) i Cs (1); i una abstenció corresponent al membre de la corporació del grup municipal de CUP–AMUNT (1).
	Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb nou vots a favor, corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de MT–MTE–ECG (5), ERC–TS–AM (3) i CUP–AMUNT (1); un vot en contra corresponent al membre de la corporació del grup municipal de Cs (1); i deu abstencions corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (7) i PSC–CP (3).
	Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda rebutjar a proposta amb sis vots a favor, corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de MT–MTE–ECG (5) i Cs (1); vuit vots en contra corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (7) i CUP–AMUNT (1); i sis abstencions corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de ERC–TS–AM (3) i PSC–CP (3).
	Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda rebutjar la proposta amb un vot a favor, corresponent al membre de la corporació del grup municipal de Cs (1); quatre vots en contra corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de PSC–CP (3) i CUP–AMUNT (1); i quinze abstencions corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (7), MT–MTE–ECG (5) i ERC–TS–AM (3).
	Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb dinou vots a favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (7), MT–MTE–ECG (5), ERC–TS–AM (3), PSC–CP (3) i CUP–AMUNT (1); i un vot en contra corresponent al membre de la corporació del grup municipal de Cs (1).
	II. PART NO RESOLUTIVA
	- 19/2023, de 15/03/2023 – extraordinària i urgent.



